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Anul 2023 a fost un an cu multe provocări și 
incertitudini în sectorul energetic determinate, pe de 
o parte, de preocupările pentru reducerea emisiilor și,
pe de cealaltă parte, de criza energetică începută în
2021 și accentuată în 2022, care din fericire s-a mai
atenuat.

În acest  sfârșit de an, în perioada 30 noiembrie – 12 
decembrie a avut loc la Dubai Conferința Națiunilor 
Unite privind schimbările climatice COP 28, care a 
fost de departe cel mai important eveniment referitor 
la schimbările climatice din 2023.

La conferință au luat parte, după unele surse, peste 
35 000 de participanți, inclusiv 145 șefi se stat sau de 
guvern din peste 200 de țări. 

Principalele puncte abordate in cadrul COP28 au fost:

• o evaluare la nivel global;

• accelerarea tranziției energetice;

• programul de lucru privind atenuarea
schimbărilor climatice;

• plasarea naturii, a oamenilor, a vieților și a
mijloacelor de subzistență în centrul acțiunilor
climatice;

• obiectivul global privind adaptarea;

• finanțarea combaterii schimbărilor climatice,
inclusiv mecanismele financiare aferente pierderilor
și daunelor.

Pentru prima oară, participanții la summitul climatic au 
ajuns la un acord pentru „tranziția” către renunțarea la 
combustibilii fosili.

Decizia vine pe fondul încercării statelor participante 
de a opri schimbările climatice înainte ca Pământul 
să ajungă la limita de criză, respectiv o temperatură 
planetară cu 1,5 grade Celsius mai ridicată decât 
înaintea Revoluției Industriale.

Rezoluția finală cere eliminarea într-o manieră justă, 
ordonată și echitabilă a combustibililor fosili în 
sistemele energetice, încât să se atingă net zero până 
în 2050”. 

In Decizia finală se menționează că părțile 
recunosc constatarea din Raportul de sinteză al 
celui de-al șaselea Raport de evaluare al Grupului 
interguvernamental de expertiză privind schimbările 
climatice conform căreia se preconizează că emisiile 
globale de gaze cu efect de seră vor atinge vârful între 

2020 și cel mai târziu înainte de 2025; de asemenea 
se recunoaște că limitarea încălzirii globale la 1,5 °C 
necesită reduceri profunde, rapide și susținute ale 
emisiilor globale de gaze cu efect de seră de 43% 
până în 2030 și 60% până în 2035 față de nivelul din 
2019 și atingerea net zero la emisiile de dioxid de 
carbon până în 2050. 

În acest scop, la art. 28 al Deciziei se solicită părților ca 
într-un mod determinat la nivel național, ținând seama 
de Acordul de la Paris și de diferitele circumstanțe 
naționale, căi și abordări să contribuie la următoarele 
eforturi globale,:

(a) triplarea capacității de energie regenerabilă
la nivel global și dublarea ratei medii anuale
globale de îmbunătățire a eficienței energetice
până în 2030;

(b) Accelerarea eforturilor pentru reducerea
treptată a energiei pe bază de cărbune;

(c) Accelerarea eforturilor la nivel global în direcția
sistemelor energetice cu emisii net zero, utilizând
combustibili cu emisii reduse și zero de carbon cu
mult înainte sau până la jumătatea secolului;

(d) Trecerea de la combustibilii fosili în sistemele
energetice, într-un mod just, ordonat și echitabil,
accelerând acțiunile în acest deceniu critic, astfel
încât să se obțină net zero până în 2050;

(e) Accelerarea tehnologiilor cu emisii zero și
cu emisii scăzute, inclusiv, printre altele, surse
regenerabile, nucleare, tehnologii de reducere și
eliminare, cum ar fi captarea, utilizarea și stocarea
carbonului, în special în sectoarele greu de atenuat,
și producția de hidrogen cu emisii scăzute de
carbon;

(f) Accelerarea și reducerea substanțială a emisiilor
non-dioxid de carbon la nivel global, inclusiv în
special a emisiilor de metan până în 2030;

(g) Accelerarea reducerii emisiilor din transportul
rutier pe o serie de căi, inclusiv prin dezvoltarea
infrastructurii și implementarea rapidă a vehiculelor
cu emisii zero și scăzute;

(h) Eliminarea treptată a subvențiilor ineficiente
pentru combustibilii fosili care nu abordează sărăcia 
energetică sau tranzițiile echitabile, cât mai curând 
posibil;

În același timp se recunoaște că si combustibilii 
de tranziție pot juca un rol în facilitarea tranziției 

A început sfârșitul pentru combustibilii fosili
Prof. dr. ing. Ion LUNGU, Consilier CNR-CME

Max Planck și Albert Einstein 
la World Power Conference, 

17 Iunie 1930, Berlin 
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energetice, asigurând în același timp securitatea 
energetică;

În ultimul deceniu, tehnologiile de atenuare au devenit 
din ce în ce mai disponibile și costurile unitare ale 
mai multor tehnologii cu emisii scăzute au scăzut 
continuu, în special energia eoliană, solară și stocarea, 
datorită progreselor tehnologice, economiilor de 
scară, eficienței crescute și raționalizării proceselor 
de fabricație; în același timp crește nevoia de 
accesibilitate a unor astfel de tehnologii pentru țările 
în curs de  dezvoltare. 

Textul Declarației nu include însă o formulare mai fermă 
referitoare la „reducerea treptată a combustibililor 
fosili” – un lucru pe care peste 80 de state, inclusiv 
UE, îl doreau . Alianța statelor insulare mici, țări printre 
cele mai afectate de schimbările climatice, care se 
confruntă cu o amenințare existențială din cauza 
creșterii nivelului  mării, a criticat acordul si pleacă 
de la Dubai nemulțumită. Aceste țări spun că decizia, 
care este insuficientă, s-a luat fără ele. În același timp 
și unele tari slab dezvoltate, ex. Uganda, spun că a le 
obliga să renunțe la combustibili fosili înseamnă a le 
condamna la sărăcie. Statele bogate însă vor scăpa 
ușor și de data aceasta: nu vor fi forțate să elimine 
rapid combustibilii fosili, și nu trebuie nici să scoată 
prea mulți bani din buzunar către țările sărace (multe 
dintre ele insule) pentru fondul de pierderi și daune.

Textul final păstrează avantaje mari pentru industria 
combustibililor fosili, tocmai pentru că este vag și plin 
de portițe, spun experții; nu este niciun angajament 
despre cum și când vor fi eliminați combustibilii fosili 
ori despre reducerea emisiilor după 2025. Mai mult, 
unele fraze pot fi interpretate în avantajul industriei 
gazului.

După multe decenii în care s-a ocolit subiectul, 
COP28 în sfârșit pune lumina reflectorului pe 
adevărații vinovați ai crizei climatice: combustibilii 
fosili. Rezoluția oferă însă industriei combustibililor 
fosili portițe în baza unor tehnologii care n-au fost 
dovedite a fi “sigure”, cum ar fi captarea carbonului. 

Potrivit coaliției Kick Big Polluters Out (Afară cu 
marii poluatori), cel puțin 2.456 de lobby-iști pentru 
combustibili fosili au putut intra la această ediție a 
COP; mai mulți decât fiecare delegație națională în 
afara Braziliei și de patru ori mai mulți ca anul trecut. 
Unul din patru miliardari care au participat la COP28 
și-au făcut averea pe seama combustibililor fosili. 

Spre deosebire de eliminarea treptată a combustibililor 
fosili, a existat un consens semnificativ pe tema 
extinderii surselor regenerabile. Astfel, 130 din cele 
198 de țări vor să-și tripleze capacitatea de energie 
din surse regenerabile până în 2030, iar eficiența 
energetică urmează să fie dublată în aceeași perioadă.

Și mai multe țări s-au alăturat Inițiativei Globale 
privind Metanul din 2021; scopul este reducerea cu 

30% a emisiilor de gaze cu efect de seră extrem de 
dăunătoare climei. Cincizeci de companii de petrol 
și gaze, responsabile pentru aproximativ 35% din 
producția globală, au anunțat că vor aduce poluarea 
cu metan la zero până în 2030.  

Metanul, generat în principal în timpul producției 
de combustibili fosili și în creșterea animalelor, este 
de aproximativ 20 de ori mai dăunător pentru climă 
decât dioxidul de carbon. Este responsabil pentru 
aproximativ o treime din încălzirea globală, dar există 
deja tehnologii de limitare a emisiilor de metan.

Dacă ar fi implementate, aceste inițiative ar încetini 
considerabil încălzirea globală, dar sunt departe de a 
fi suficiente pentru a limita creșterea temperaturii la 1,5 
grade Celsius în comparație cu epoca preindustrială. 
După cum arată o analiză publicată de Agenția 
Internațională pentru Energie pe 10 decembrie, 
implementarea integrală a angajamentelor actuale ar 
reduce emisiile din sectorul energetic cu doar 30% 
din cantitatea necesară până în 2030.

Apreciind consensul în aprobarea deciziei finale, 
Președintele CPO  28  Dr. Sultan Al Jaber remarca 
însă faptul că acum trebuie luate toate măsurile 
pentru a transforma acest acord în acțiuni concrete; 
importante sunt implementarea masurilor agreate și, 
iîn final rezultatele obținute; 

În ce privește România, remarcăm faptul că a fost 
reprezentată la cel mai înalt nivel și a avut o activitate 
remarcabilă.

1. A intrat în Alianţa Solară Internaţională; acest
lucru arată angajamentul ferm de a deveni o țară
neutră din punctul de vedere al emisiilor de carbon
și prin utilizarea surselor regenerabile de energie.
Această decizie importantă va crește securitatea
energetică a țării noastre, care urmărește să își
extindă capacitatea de producere a energiei solare;
România își propune să instaleze o capacitate
de energie solară de peste 8 GW, până în 2030,
reprezentând 24% din consumul final brut de
energie electrică din surse regenerabile .

2. În data de 2 decembrie a fost lansată Iniţiativa
Net Zero Nuclear. Preşedintele țării şi ministrul
Energiei, alături de reprezentanti ai altor 22 de ţări,
au susţinut Declaraţia pentru triplarea capacităţii
nucleare la nivel mondial. Nuclearelectrica s-a
alăturat Angajamentului Net Zero al industriei
nucleare  lansat pe 5 decembrie la COP28; la
iniţiativă au aderat 120 de companii, cu sediul în 25
de ţări şi active în peste 140 de naţiuni din întreaga
lume

3. A semnat alături de alte 142 țări Declarația
privind Clima și Sănătatea;

4. A semnat Angajamentul Global COP 28 de
Energie Regenerabilă și Eficiență Energetică.

ENGIE, FURNIZORUL TĂU 
DE GAZE NATURALE, ENERGIE 
ELECTRICĂ VERDE ȘI SOLUȚII 
DESCENTRALIZATE DE ENERGIE 
ȘI DE MOBILITATE VERDE.
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Care este obiectul principal de activitate al 
companiei/firmei pe care o conduceți?

Compania Nova Power & Gas și-a început activitatea 
în 2007, fiind activă în sectorul energetic, principalele 
sale domenii de activitate fiind producția de energie 
electrică, furnizarea și distribuția de energie și gaze 
naturale. 

Nova este parte din grupul E-INFRA, cu capital 100% 
românesc, alături de Electrogrup, Direct One, Netcity 
si WESEE.

Care sunt principalele valori ale companiei? 

Avem o serie de valori esențiale care ghidează 
acțiunile noastre zilnice și reprezintă modul în care 
abordăm tot ceea ce facem, integritatea fiind una 
dintre valorile noastre fundamentale. Ne angajăm să 
acționăm întotdeauna în mod corect, să respectăm 
standardele și să ne asumăm responsabilitatea 
pentru fiecare decizie pe care o luăm. De asemenea, 
promovăm transparența în relațiile cu angajații, clienții 
și partenerii noștri, oferind informații precise, complete 
și accesibile pentru a construi încredere în activitatea 
noastră. Construim relații bazate pe încredere prin 
respectarea angajamentelor și furnizarea soluțiilor 
de înaltă calitate, menținând standarde ridicate, atât 
în relația cu clienții, cât și în parteneriatele pe termen 
lung, ajutând astfel și la dezvoltarea sustenabilă a 
industriei energetice.

Care este strategia de business pe care o promovați 
pe termen scurt și mediu? 

În termeni generali, strategia noastră este una bazată 
pe inovație, durabilitate și sustenabilitate, deoarece 
ne concentrăm pe creșterea capacității noastre de 
producție a energiei electrice din surse regenerabile, 
care ne va ajuta să reducem impactul asupra mediului 
și să răspundem cerințelor tot mai mari pentru 
“energie verde”. 

În ceea ce privește furnizarea energiei electrice, 
ne focusăm pe automatizarea și modernizarea 
operațiunilor noastre, cu accent pe creșterea eficienței.

Totodată, suntem dedicați orientării către client, 
oferind soluții personalizate și flexibile, pentru 
satisfacerea nevoilor acestora.

Reprezentați o companie puternică pe piața de 
energie din România. Vă rog să menționați succint 
una dintre poveștile de succes pe care compania 
dumneavoastră le-a înregistrat în ultimii  ani. 

Recent, am inaugurat parcul fotovoltaic Doiceşti-
Şotânga, cu o capacitate instalată de 80 MW. 
Parcul este amplasat pe fostele depozite de cenușă 
ale termocentralei Doicești, pe care, astfel, le-am 
reintrodus în peisajul energetic. 

Energia generată de complexul fotovoltaic 
alimentează cu energie verde echipamentele și 
utilajele folosite la construcția viitoarei centrale SMR. 
Acest proiect este gândit pentru a demonstra și utiliza 
complementaritatea dintre cele două surse de energie 
curată.

Colaborând cu parteneri strategici, ne-am angajat 
să furnizăm rezultate eficiente și rapide, conform 
obiectivelor energetice ale României.

Derulați un amplu program de investiții. Cu ce 
provocări vă confruntați în prezent și cum este 
compania pregătită să răspundă acestora?

Una dintre cele mai mari provocări din industria 
energetică o reprezintă trecerea de la sursele 
tradiționale de energie la sursele de energie verde, 
pentru a reduce amprenta de carbon și a îndeplini 
obiectivele de mediu. De aceea am investit în ultimii 
ani în surse noi de energie. 

De asemenea, schimbările legislative au un impact 
semnificativ asupra industriei energetice și facem 
demersuri continue să ne aliniem acestora și să 
adoptăm programe care susțin dezvoltarea durabilă a 
sectorului energetic. 

Proiectele noastre de investiții în producția de energie 
sunt de aproximativ 300 mil euro, în perioada 2022-
2027.

Pandemia globală și apoi războiul din Ucraina, la 
granița României, care au afectat și țara noastră, au 
avut și au repercusiuni profunde în plan economic, 
sanitar și social, iar omenirea a fost brutal aruncată 
într-o nouă eră in care trebuie să se adapteze din 
mers. Care sunt măsurile principale pe care le-
ați luat pentru depășirea situației și desfășurarea 

Interviu Teofil MUREȘAN CEO – Fondator, 
CEO, Președintele Consiliului de 
Administrație, E – INFRA 
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activității companiei în condiții de siguranță, 
asigurând în același timp protejarea angajaților și 
a instalațiilor din infrastructurile critice? 

Așa cum am observat în mai multe domenii de activitate, 
putem concluziona că ultimii 2 ani au adus o serie de 
provocări. Măsurile luate pentru a face față acestor 
provocări au fost analiza constantă și atentă a pieței, a 
tendințelor viitoare, dar și a celorlalți jucători din piață 
– elemente esențiale pentru a lua decizii de afaceri
rapide și argumentate. În același timp, am observat
importanța unei infrastructuri complexe specifice. Fie
că vorbim despre o infrastructură de telecomunicații,
indispensabilă într-o societate care astăzi se bazează,
în toate aspectele vieții, pe o conexiune la internet, fie
că ne referim la o infrastructură energetică, trendul
merge către dezvoltarea acesteia.

Orice criză înseamnă și noi oportunități. Care sunt 
oportunitățile pe care le întrevedeți în perioada 
următoare pentru compania dumneavoastră, 
pentru sectorul energetic românesc?

Pentru companiile active în zona de proiecte de 
energie, următorii cinci ani reprezintă o oportunitate 
de creștere fără precedent în contextul în care 
investiţiile în proiectele regenerabile sunt estimate să 
ajungă la un nivel ridicat. Astfel, până la finalul anului 
2030 sunt preconizate investiţii de 10 miliarde de euro 
în acest sector, energia electrică produsă prin centrale 
electrice fotovoltaice urmând să fie vedeta acestui al 
doilea val de proiecte. 

Digitalizarea reprezintă un element cheie a 
tranziției în energie în această perioadă, multe 
domenii de activitate dezvoltându-se online, mai 
bine și mai devreme decât ne-am fi imaginat. 
Care sunt proiectele la nivelul companiei dedicate 
digitalizării și care este stadiul acestora?

În cadrul grupului de firme E-INFRA, digitalizarea 
este un obiectiv care se extinde în toate companiile și 

domeniile noastre de activitate. De la resurse umane 
la producție, digitalizarea este esențială pentru a ne 
menține la vârful competitivității, pentru a fi eficienți și 
pentru a oferi servicii de calitate superioară clienților 
noștri. Ne dorim să rămânem în fruntea inovației și 
să aducem plus valoare clienților și angajaților noștri, 
prin implementarea tehnologiilor digitale și a soluțiilor 
avansate în fiecare aspect al afacerii noastre.

Criza resursei de munca calificate reprezintă o 
realitate a zilelor noastre. Care este media de 
vârstă a angajaților? Cum atrageți și cum motivați 
tinerii din compania dumneavoastră?

Despre Nova Power and Gas pot spune că suntem 
o companie care întinerește. Media de vârstă a
angajaților noștri este de 35-40 de ani, iar în continuare 
atragem și motivăm angajații din companie prin
diverse strategii și programe interne implementate.

În plus, colaborăm activ cu instituții de învățământ și 
universități pentru a identifica și recruta tineri talentați 
în domeniul energetic și al tehnologiei. Participăm 
la târguri de job-uri, conferințe și evenimente de 
recrutare pentru a promova oportunitățile noastre de 
carieră.

Totodată, oferim programe de internship pentru 
tinerii studenți sau absolvenți care doresc să câștige 
experiență în industrie, iar pentru angajații companiei 
investim continuu în dezvoltarea lor profesională.

În final, vă rugăm să transmiteți un mesaj angajaților, 
partenerilor și colaboratorilor dumneavoastră.

Mesajul meu este un mesaj de mulțumire pentru 
contribuția voastră valoroasă la tot ce reprezintă 
activitatea companiei și pentru că faceți parte din 
familia Nova Power and Gas. Prin angajament, 
expertiză ridicată și eforturi comune am putut atinge 
ceea ce am realizat până acum. Să continuăm să 
construim împreună un viitor mai bun, cu energie 
bună pentru toți!
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The world is at a critical tipping point.

We need to shift from a fossil fueled society to one that runs 
on clean energy. A new era where we re-think and re-power 
everything. From industries to everyday life.

OX2 uses the forces of nature to power this great shift.  
By accelerating access to renewable energy, we enable the 
sustainable electrification of societies – and everything that 
comes with it.

OX2.com

1. Care este obiectul principal de activitate al
companiei/firmei pe care o conduceți?

OX2 dezvoltă, construiește și vinde parcuri eoliene 
onshore și offshore și parcuri solare fotovoltaice 
și este unul dintre cei mai importanți jucători din 
Europa, care poate contribui la accelerarea tranziției 
către energia regenerabilă. OX2 oferă și servicii de 
operare și mentenanță a parcurilor eoliene și solare 
după finalizare, iar portofoliul e format din proiecte 
eoliene și solare dezvoltate intern sau achiziționate în 
diferite faze de dezvoltare. Compania este activă și în 
dezvoltarea de proiecte bazate pe alte tehnologii de 
energie regenerabilă, cum ar fi hidrogenul și stocarea 
energiei. La nivel global, OX2 are un portofoliu de 38 
GW în dezvoltare, construcție, operare și sub contract 
de vânzare. În Europa, compania este unul dintre 
cei mai importanți dezvoltatori de energie eoliana 
onshore.

Pe piața din România suntem prezenți de doi ani și 
avem în acest moment patru proiecte cu o capacitate 
de aproape 600 MW în sectorul eolian. Portofoliul 
geografic este un mix între județele Constanța, Galați 
și Brăila. Unul dintre proiectele din județul Galați, cu o 
capacitate de 99 MW, va fi gata de începerea etapei de 
construcție (Ready to Build) și va deveni operațional 
la finalul anului 2025. Sunt proiecte care generează 
locuri de muncă pe termen mediu și oportunități de 
dezvoltare economică locală.

OX2 își desfășoară activitatea pe 12 piețe: Suedia, 
Norvegia, Finlanda, Estonia, Lituania, Polonia, 
România, Franța, Spania, Italia, Grecia și Australia. Are 
circa 500 de angajați și sediul central în Stockholm, 
Suedia. Compania este listată pe Nasdaq Stockholm 
din 2022. 

2. Care sunt principalele valori ale companiei?

Pe scurt, grija pentru mediul înconjurător și pentru 
un viitor sustenabil. Sunt, de altfel, valori care stau la 
baza modelului de business OX2. Ca obiectiv general, 
compania își dorește să devină unul dintre principalii 
furnizori de soluții de energie regenerabilă la nivel 
mondial, accelerând trecerea la energia verde și 
atingerea neutralității climatice. Energia regenerabilă 
este calea către un mediu mai curat și vrem să 
implementăm în România modelul de business pe 

care OX2 îl aplică la nivel global. „Powering the great 
shift” nu este doar un slogan de companie, este un 
obiectiv care ne ghidează strategia de business în 
această perioadă de tranziție energetică. 

Dincolo de această strategie, OX2 promovează 
o cultură a colaborării și comunicării, bazată pe
încredere, în interacțiunile dintre colegi sau cu
partenerii. Avem și un set de valori născut din felul
în care compania funcționează și care presupune
asumarea unei ambiții responsabile, urmărirea unui
impact colaborativ și respectarea apartenenței egale
- care nu înseamnă consens, ci acceptarea faptului că
suntem cu toții diferiți, dar avem aceleași obiective de
business.

3. Care este strategia de business pe care o
promovați pe termen scurt și mediu?

În România avem un portofoliu puternic de dezvoltare 
și am reușit în doar doi ani să ajungem la aproape 
600 MW. Deocamdată, avem proiecte doar în sectorul 
eolian. Pe termen scurt, vrem să ajungem cu toate la 
un stadiu avansat. Primul proiect din România este pe 
cale să ajungă în etapa Ready to Build. În 2024, alte 
două proiecte vor ajunge în această etapă. La nivel de 
strategie pe termen mediu și lung facem demersuri 
pentru a crește și diversifica acest portofoliu. Planul 
nostru este de a demara noi proiecte pe măsură 
ce proiectele pe care le dezvoltăm în prezent sunt 
finalizate și vândute. Avem în vedere proiecte care 
creează locuri de muncă la nivel local, în special în 
faza de dezvoltare. Cum spuneam, vrem să replicăm 
în România modelul de business pe care OX2 îl aplică 
la nivel global, operând pe întregul lanț valoric: de la 
dezvoltarea de proiecte până la construcția, livrarea și 
managementul soluțiilor energetice. Și nu doar eolian, 
ci și în sectorul solar sau prin tehnologii de stocare 
a energiei. Ne dorim să stabilim relații de încredere 
pe termen lung cu investitorii pentru a contribui la 
creșterea portofoliului OX2 și vrem să devenim liderul 
pieței de energie regenerabilă.  

4. Reprezentați o companie puternică pe
piața de energie din România. Vă rog să menționați
succint una dintre poveștile de succes pe care
compania dumneavoastră le-a înregistrat în  ultimii
ani.

România are potențial să atingă neutralitatea climatică până în 2050, iar OX2 poate accelera accesul la energia 
regenerabilă

Interviu Lăcrămioara DIACONU-PINȚEA – 
Country Manager, OX2 ROMÂNIA



12 13

DIN ENERGETICA INTERNAȚIONALĂ DIN ENERGETICA INTERNAȚIONALĂ

ANUL XXII, NR. 231, Noiembrie - Decembrie 2023 ANUL XXII, NR. 231, Noiembrie - Decembrie 2023

Un bun exemplu este povestea celui mai mare parc 
eolian din Finlanda, pe care OX2 îl dezvoltă chiar în 
inima țării, la Lestijärvi. În 2021, cei 700 de locuitori au 
primit vestea, iar pentru municipalitate a fost un motiv 
de sărbătoare. În Lestijärvi urmează să fie instalate 
69 de turbine eoliene, iar producția anuală combinată 
de energie a parcului eolian va fi de aproximativ 
1,3TWh - ceea ce înseamnă aproximativ 2% din 
producția totală de energie electrică a Finlandei. 
Parcul eolian va însemna și o sursă semnificativă de 
venit la bugetul local, prin impozitul imobiliar, care 
ar asigura finanțarea noii școli, a grădiniței, dar și 
renovarea centrului de bătrâni din Lestijärvi. Parcul 
eolian din Lestijärvi este un proiect de anvergură care 
demonstrează capacitatea OX2 de a pune în practică 
sloganul companiei - „Powering the great shift”.

5. Derulați un amplu program de investiții. Cu
ce provocari vă confruntați în prezent și cum este
compania pregatită să raspundă acestora?

Orice companie are nevoie de stabilitate și 
predictibilitate pe piețele în care activează pentru 
a-și putea dezvolta afacerile. În sectorul energetic,
atât de dinamic și efervescent la acest moment
inclusiv în România, aceste două elemente sunt cu
atât mai importante, pentru că un astfel de business
implică mai mulți actori și e nevoie de încredere.
OX2 dezvoltă, construiește și vinde parcuri eoliene
onshore și offshore și parcuri solare fotovoltaice, iar
pentru acest lucru are nevoie de legislație clară, de
infrastructură și de investitori. Adică de un ecosistem,
pe care îl regăsim în mare parte în România. Totuși,
remarcăm o încetinire a proiectelor din diverse
cauze, cum ar fi timpii mari de autorizare, accesul
la rețea sau introducerea de limitări suplimentare
după ce proiectele au fost demarate. De asemenea,
există o restricție care vizează construirea de parcuri
fotovoltaice și eoliene pe terenuri agricole, în extravilan, 
cu suprafață mai mare de 50 de hectare. Consultarea
mediului privat este foarte importantă în astfel de
situații, atunci când la nivel oficial se pregătesc noi
măsuri și reglementări în domeniul energetic, care
vizează direct sectorul regenerabilelor. De asemenea,
mai sunt multe de făcut în ceea ce privește piața forței
de muncă, care ar trebui să fie pregătită să țină pasul
cu nivelul tot mai mare de investiții în acest sector.

Dar, vestea bună e că România este o piață cu mare 
potențial care și-a asumat obiective importante în 
ceea ce privește neutralitatea climatică. Se iau măsuri 
pentru reglementarea contractelor pe termen lung în 
domeniul energiei, se lucrează la stabilirea unui cadru 
legislativ și fiscal pentru dezvoltarea energiei eoliene 
offshore. 

6. Care sunt oportunitățile pe care le 
întrevedeți în perioada  următoare pentru compania 
dumneavoastră, pentru sectorul energetic 
românesc?

Principala oportunitate este faptul că România e o 
piață dinamică, în expansiune în domeniul energiei 
regenerabile, cu obiective clare de tranziție la surse 

de energie curată, chiar revizuite în creștere în ceea ce 
privește ponderea generabilelor. Obiectivul României 
este ca, până în 2030, să aibă peste 11GW instalați 
în proiecte solare și peste 11GW în proiecte eoliene. 
În plus, România beneficiază de fonduri europene și 
asimilate unor programe europene dedicate acestui 
sector. În acest contex, oportunitățile de business 
sunt importante. E nevoie de investiții și de proiecte. 
OX2 România are deocamdată dezvoltări în eolian 
onshore și ne dorim să extindem portofoliul și 
pentru celelalte tehnologii: solar, stocare de energie, 
hidrogen. România are potențialul necesar pentru a 
face tranziția la energia verde până în 2050 și este o 
piață importantă pentru OX2.  

7. Criza resursei de munca calificate
reprezintă o realitate a zilelor noastre. Care este
media de vârstă a angajaților? Cum atrageți și cum
motivați tinerii din compania dumneavoastră?

Am menționat piața forței de muncă la capitolul 
provocări cu care se confruntă acest sector, în general. 
În biroul din București suntem încă o echipă mică, de 
13 oameni. Dar ne extindem și, evident, beneficiem 
oricând de sprijinul și experiența colegilor de la sediul 
central din Suedia. Domeniul energiei regenerabile 
este unul relativ nou și foarte provocator, mai ales 
pentru tinerii care se orientează spre acest sector cu 
convingerea că energia curată nu este un moft, ci a 
devenit o necesitate, un element obligatoriu pentru a 
ne asigura un viitor sustenabil și un mediu înconjurător 
care să susțină viața. Unul dintre cele mai importante 
argumente e faptul că activăm într-un domeniu 
relevant pentru viitorul tuturor, unde posibilitățile 
de dezvoltare și evoluție profesională sunt uriașe, 
iar mentoratul este considerat un instrument util și 
necesar pentru a susține tineri la început de carieră. 

Regenerabilele vor deveni angajator de top în 
următorii ani, de aceea este nevoie de forță de muncă 
specializată și credem că sunt necesare politici care să 
încurajeze formarea de profesioniști în acest domeniu. 
Lipsa forței de muncă poate fi o piedică în atragerea 
investițiilor. Ne implicăm și noi în acest proces de 
formare și oferim studenților stagii de practică în 
cadrul OX2 România, care astfel au oportunitatea de 
se familiariza cu tot ceea ce presupune un proiect de 
energie regenerabilă.

In final, vă rugăm să transmiteți un mesaj angajaților, 
partenerilor și colaboratorilor dumneavoastră.

Obiectivul nostru principal este de a accelera accesul 
la energia regenerabilă și, în acest demers ambițios, 
ne bazăm pe angajații, pe partenerii și pe colaboratorii 
OX2 România, cu care ne dorim relații pe termen lung. 
Ne dorim să împărtășim valorile care ne ghidează 
acțiunile, activitățile și interacțiunea cu aceștia. 
Promovăm ambiția responsabilă, prin curajul de a 
ne stabili cele mai înalte standarde și obiective, dar 
fără a pierde simțul realității. De asemenea, credem 
în apartenență egală, care presupune incluziune și 
respect reciproc. 

Eficiența energetică a clădirilor, a proceselor 
industriale și a produselor finale este un factor cheie 
pentru obiectivele ambițioase ale UE în materie de 
climă, iar Comisia Europeană a dezvoltat o bază 
politică largă pentru eficiența energetică, inclusiv 
instrumente legislative precum Regulamentul privind 
proiectarea ecologică, Regulamentul-cadru privind 
etichetarea energetică, Directiva privind eficiența 
energetică (Energy Efficiency Directive – EED) și 
Directiva privind performanța energetică a clădirilor 
(Energy Performance of Buildings Directive – EPBD). 
Acest cadru de politici este completat de politici 
și programe la nivel național, regional și local prin 
transpunerea politicilor UE și prin inițierea altora, 
inclusiv diferite programe de finanțare și facilități de 
sprijin pentru promovarea eficienței energetice.

Cu toate acestea, cererea de investiții în eficiență 
energetică din partea consumatorilor și a utilizatorilor 
finali de energie este încă sub nivelul optim pentru 
a contribui în mod satisfăcător la "Pactul Verde 
European", la obiectivele planului REPowerEU și la 
angajamentele UE în cadrul Acordului de la Paris 
privind schimbările climatice. Obiectivele grupului 
de lucru au fost de a identifica și evalua principalele 
bariere și factori care stimulează cererea de investiții 
în eficiența energetică (EE) din partea consumatorilor 
și a utilizatorilor finali, de a identifica cele mai bune 
practici și de a formula recomandări generale și 
specifice cu privire la mijloacele și instrumentele de 
politică care ar putea fi cele mai eficiente pentru a crește 
cererea de investiții în EE din partea consumatorilor și 
a utilizatorilor finali. Membrii grupului de lucru au fost 
instituții financiare, proiecte finanțate de UE în cadrul 
activării cererii și finanțării EE, agenții publice de 
energie, asociații de locuințe, furnizori de tehnologie 
și asociații industriale, instituții de cercetare și 
consultanță, precum și Comisia Europeană.

Obiectivele raportului "Stimularea cererii 
consumatorilor pentru investiții în eficiență 
energetică" sunt:

• Să identifice și să evalueze principalele bariere
și factori de stimulare a cererii de investiții în eficiență
energetică din partea consumatorilor și a utilizatorilor
finali;

• Să identifice cele mai bune practici, 
caracteristicile lor principale și posibilele obstacole
cu care se confruntă, evaluând potențialul de a le
reproduce și în ce condiții;

• Să stabilească o platformă de dialog privind
stimularea cererii de investiții în eficiență energetică
din partea consumatorilor între instituțiile financiare,
proprietarilor de imobile, asociațiilor de proprietari
de locuințe, cooperativelor de locuințe, organizațiilor
societății civile și profesiilor din domeniul imobiliar;

• Să formuleze recomandări generale și
specifice diferențiate cu privire la ce mijloace și
instrumente de politică sunt susceptibile de a fi cele
mai eficiente pentru a crește cererea consumatorilor
și a utilizatorilor finali pentru investiții în eficiență
energetică;

• Să identifice posibilele modalități de abordare
a stimulentelor divizate, a faptului că beneficiile
eficienței energetice pentru consumatori sau societate 
nu sunt transferate investitorilor și a perioadelor de
recuperare a investiției pe termen lung pentru unele
investiții în eficiență energetică.

Îmbunătățirea eficienței energetice în vederea 
reducerii cererii de energie și a emisiilor de gaze cu 
efect de seră este una dintre cele trei ținte principale 
ale obiectivelor UE în materie de climă și energie. 
Pentru a atinge obiectivul general care stă la baza 
Pactului Verde European, și anume o Europă neutră 
din punct de vedere climatic până în 2050, trebuie să 
se urmeze o cale echilibrată, realistă și prudentă către 
neutralitatea climatică până în 2050. Comunicarea 
privind intensificarea ambițiilor Europei în domeniul 
climei pentru 2030 indică faptul că, pe lângă un 
obiectiv mai ambițios de reducere a emisiilor cu 
55% până în 2030, va trebui să se intensifice în mod 
semnificativ și îmbunătățirea eficienței energetice, 
până la aproximativ 36% din economiile realizate în 
ceea ce privește consumul final de energie până în 
2030.

Bariere cu care se confruntă consumatorii și 
utilizatorii finali de energie

A fost analizată vasta literatură privind barierele în calea 
cererii de investiții în EE din partea consumatorilor și 
a utilizatorilor finali, iar barierele au fost clasificate 
în funcție de momentul în care apar în diferite etape 
decizionale. Au fost identificate barierele prioritare 
pentru diferite tipuri de consumatori și au fost asociate 
cu intervenții bazate pe cele mai bune practici și cu 
exemple specifice de astfel de intervenții.

Principalele bariere acoperite de analiză au fost 
barierele de informare (înțelegerea nevoii, a soluțiilor 

Stimularea cererii consumatorilor pentru 
investiții în eficiență energetică
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În ultimii câțiva ani, sectorul energetic a trecut printr-o 
perioadă de schimbări remarcabile. În primul rând, 
Covid-19 a bulversat economiile globale și cererea de 
energie. A urmat invazia Rusiei în Ucraina la începutul 
anului 2022, declanșând prima criză energetică cu 
adevărat globală. Liderii mondiali au reacționat rapid 
și ferm, asigurând furnizori alternativi, consolidând 
politicile menite să accelereze trecerea la energia 
curată și oferind un nivel de finanțare fără precedent 
pentru a susține transformarea pieței energetice.

Cea de-a doua ediție a raportului World Energy 
Employment (WEE) urmărește evoluția forței de muncă 
din sectorul energetic de dinainte de pandemie, prin 
criza energetică mondială, până în prezent. Raportul 
oferă un bilanț cuprinzător al ocupării forței de 
muncă în sectorul energetic, cu estimări ale mărimii 
și distribuției forței de muncă pe regiuni, sectoare 
și tehnologii. Setul de date oferă informații privind 
lucrătorii de-a lungul întregului lanț valoric al energiei, 
acoperind aprovizionarea cu combustibili fosili, 
bioenergia, energia nucleară, hidrogenul cu emisii 
reduse, generarea, transportul, distribuția și stocarea 
energiei, precum și principalele utilizări finale legate 
de energie, inclusiv fabricarea de vehicule și eficiența 
energetică pentru clădiri și industrie, printre alte 
segmente. În plus, WEE 2023 include pentru prima 
dată date privind ocuparea forței de muncă pentru 
extracția anumitor minerale critice, inclusiv cupru, 
cobalt, nichel și litiu. De asemenea, raportul din acest 
an compară nevoile de ocupare a forței de muncă în 
domeniul energiei cu o perspectivă până în 2030 în 
cadrul scenariilor IEA, subliniind politicile-cheie care 
ar putea ajuta țările să cultive și să mențină o forță 
de muncă calificată în domeniul energiei pe parcursul 
tranziției energetice.

În prezent, mai multe persoane lucrează în sectorul 
energetic decât în 2019, aproape exclusiv datorită 
creșterii ponderii energiei din surse regenerabile, 
sector în care se angajează acum mai mulți 
lucrători decât în sectorul combustibililor fosili. 
Ocuparea forței de muncă în sectorul energetic 
a ajuns la aproape 67 de milioane de persoane în 
2022 - în creștere cu 3,4 milioane față de nivelurile 
din perioada pre-pandemică. Locurile de muncă din 
domeniul energiei din surse regenerabile l-au depășit 
pe cele din domeniul combustibililor fosili în 2021. Mai 
mult de jumătate din creșterea numărului de locuri 
de muncă în această perioadă se datorează doar la 

cinci sectoare: energia solară fotovoltaică, energia 
eoliană, vehiculele electrice (VE) și fabricarea de 
baterii, pompele de căldură și mineritul mineralelor 
critice. Aceste cinci sectoare angajează în prezent 
aproximativ 9 milioane de lucrători (v. Fig. 1). 

Fig. 1 - Ocuparea totală a forței de muncă pe sectoare, 2019-2023

Creșterea numărului de locuri de muncă în domeniul 
energiei din surse regenerabile a avut loc în toate 
regiunile lumii, iar forța de muncă din domeniul 
energiei din China a cunoscut o reorientare fără 
precedent către energia din surse regenerabile. 
Locurile de muncă în domeniul energiei curate au fost 
principalul motor de creștere a locurilor de muncă în 
sectorul energetic în aproape toate părțile lumii în 
ultimii trei ani, dar în mai multe regiuni s-a înregistrat, 
de asemenea, o creștere a locurilor de muncă în 
domeniul combustibililor fosili peste nivelurile din 
2019, în special în India, Indonezia și Orientul Mijlociu. 
Dezvoltarea în China a producției de tehnologii curate 
a fost o sursă majoră de creștere a numărului de 
locuri de muncă. Sectoarele de producție de energie 
curată din China angajează aproximativ 3 milioane de 
lucrători, reprezentând 80% din locurile de muncă în 
domeniul producției de baterii fotovoltaice solare și 
de baterii pentru vehicule electrice la nivel mondial.

Pe fondul numeroaselor tendințe pozitive care 
apar în ceea ce privește ocuparea forței de muncă 

Ocuparea forței de muncă în sectorul 
energetic la nivel mondial în 2023

și a beneficiilor), barierele legate de stimulente 
(alinierea stimulentelor în cazul proprietăților locative), 
barierele de încredere (încrederea în participanții de 
pe piață), barierele de coordonare (convenirea unei 
acțiuni comune pentru proprietățile multifamiliale și 
multifuncționale), barierele financiare (incapacitatea 
de a asigura finanțarea investițiilor) și barierele legate 
de preferințe (prioritizarea investiției în detrimentul 
altor nevoi).

Au fost evaluate barierele care împiedică cererea 
de investiții în eficiență energetică, a fost discutată 
importanța diferitelor bariere pentru grupuri 
individuale de consumatori și utilizatori finali de 
energie.

Pe această bază, au fost identificate cele mai bune 
practici pentru stimularea cererii de investiții în eficiență 
energetică din partea consumatorilor și a utilizatorilor 
finali de energie. La un nivel generic, acestea au inclus 
diverse mijloace și instrumente de politică pentru 
stimularea cererii de investiții în eficiență energetică, 
iar la un nivel specific au fost identificate cele mai bune 
practici de stimulare a cererii de investiții în eficiență 
energetică, pe baza experienței dobândite în cadrul 
inițiativelor finanțate din fonduri UE și naționale și a 
soluțiilor de finanțare de la terți.

Câteva dintre principalele recomandări care 
necesită o atenție imediată sunt:

Părțile interesate din sector ar trebui să faciliteze 
adoptarea de către consumatori a soluțiilor de EE 
prin intermediul unor informații clare și demne de 
încredere, al unor propuneri de valoare atractive în 
materie de renovare, al unor parcursuri simplificate 
pentru clienți și al cooperării cu guvernele și instituțiile 
financiare:

• Consumatorii trebuie să primească informații
adecvate pentru a le ajuta în procesul de luare a
deciziilor. De exemplu, furnizorii de informații (de
exemplu, ghișeele unice sau agențiile energetice
naționale/regionale) ar trebui să colaboreze
îndeaproape cu furnizorii de tehnologii și servicii de
eficiență energetică pentru a se asigura că informațiile
furnizate sunt fiabile și în conformitate cu condițiile de
piață;

• Să mențină contacte și rețele regulate 
cu guvernele de la toate nivelurile și cu alte părți
interesate pentru a monitoriza progresele înregistrate
și pentru a discuta măsurile de accelerare a cererii
consumatorilor.

Statele membre ar trebui să faciliteze condițiile-
cadru necesare pentru cererea și adoptarea de către 
consumatori a soluțiilor EE.

• Să faciliteze combinarea finanțării comerciale
pentru EE cu subvenții, garanții și împrumuturi
publice, atunci când acest lucru este necesar pentru a
stimula adoptarea de către consumatori a produselor
de finanțare a EE;

• Să ia în considerare introducerea sau creșterea 
stimulentelor pentru a îmbunătăți EE pentru grupurile
vulnerabile și să se asigure că procesul de solicitare
este cât mai ușor de urmat posibil.

Instituțiile UE ar trebui să continue să conducă crearea 
unui cadru politic care să sprijine activarea cererii 
pentru investițiile în EE și să faciliteze reproducerea 
exemplelor de bune practici în afara zonei geografice 
în care acestea au fost create:

• Asigurarea unui cadru politic ambițios și
eficient în domeniul EE care să acorde un tratament
adecvat segmentelor vulnerabile ale economiei;

• Să se consulte cu comunitatea financiară
pentru a înțelege preocupările acesteia și pentru a
obține angajamentul deplin al acesteia de a sprijini
dezvoltarea instrumentelor de finanțare a EE și
disponibilitatea de a lucra cu finanțare mixtă, inclusiv
garanții parțiale de risc, pentru a permite oferte de
finanțare a EE pentru IMM-uri și gospodării cu venituri
mici

Instituțiile financiare ar trebui să dezvolte instrumente 
de finanțare dedicate EE, să colaboreze cu guvernele 
naționale cu privire la combinarea garanțiilor publice și 
a finanțării private pentru EE și să integreze principiile 
EE în procedurile lor de finanțare:

• Să investească în inovare în ceea ce privește
modelele de afaceri și concepția programelor pentru a
dezvolta instrumente de finanțare dedicate EE pentru
gospodării, proprietari de clădiri și IMM-uri, inclusiv în
cooperare cu furnizorii de soluții;

• Simplificarea produselor existente și
standardizarea pe cât posibil a procedurilor de
creditare pentru a facilita accesul consumatorilor la
sprijin financiar.

Un obiectiv cheie al grupului de lucru a fost acela 
de a stabili o clasificare clară a diferitelor segmente 
de piață și a tipurilor de consumatori de energie, 
de a identifica principalele bariere în calea creșterii 
cererii de investiții în eficiență energetică în fiecare 
categorie în parte și de a oferi recomandări specifice 
și subsectoriale pentru CE în acest sens.

Comisia Europeană
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în domeniul energiei din surse regenerabile, lipsa 
forței de muncă calificate afectează deja sectorul 
și necesită atenție. Sectorul energetic are nevoie 
de lucrători mai calificați decât majoritatea celorlalte 
industrii - 36% dintre locurile de muncă din sectorul 
energetic sunt ocupații cu înaltă calificare, conform 
definițiilor Organizației Internaționale a Muncii, în 
comparație cu 27% în economia în general. Ratele 
locurilor de muncă vacante, un indicator cheie al 
deficitului de forță de muncă, sunt în creștere de ani 
de zile în multe economii importante în construcții, 
industria prelucrătoare, utilități și alte sectoare legate 
de energie.

Un sondaj realizat de IEA în rândul a peste 160 
de companii energetice indică faptul că posturile 
de instalare și reparații au fost segmentul 
ocupațional numărul unu pentru care respondenții 
au întâmpinat cele mai mari dificultăți la angajare. 
Acest lucru s-a datorat în principal lipsei de cunoștințe 
specifice industriei. Dezvoltarea unei forțe de muncă 
locale suficient de numeroase și calificate este un 
imperativ în fiecare regiune, deoarece majoritatea 
locurilor de muncă în domeniul energiei sunt legate 
de locul în care se dezvoltă instalațiile. Aproximativ 
60% din locurile de muncă din domeniul energiei nu 
pot fi delocalizate.

Numărul de lucrători care obțin diplome sau 
certificări relevante pentru locurile de muncă 
din sectorul energetic nu ține pasul cu cererea în 
creștere. Diplomele în domeniul științei, tehnologiei, 
ingineriei și matematicii relevante pentru sectorul 
energetic nu cresc suficient de repede pentru a 
satisface cererea de noi lucrători cu aceste calificări. 
Decalajul este și mai grav în cazul locurilor de muncă 
profesionale.

Mulți lucrători din domeniul combustibililor fosili 
au competențele și specializările necesare pentru 
a ocupa funcții în domeniul energiei din surse 
regenerabile. Se estimează că jumătate dintre 
lucrătorii din sectorul combustibililor fosili care 
se vor confrunta cu riscul de concediere în acest 
deceniu au competențele cerute de sectoarele în 
creștere ale energiei curate. Mulți dintre acești 
lucrători ar putea trece la noi roluri cu aproximativ 
patru săptămâni de formare suplimentară dedicată, 
cum ar fi cei 1,2 milioane de lucrători care ar putea 
trece de la încălzirea pe bază de combustibili fosili la 
pompe de căldură și cei 4 milioane de lucrători care ar 
putea trece de la fabricarea motoarelor cu combustie 
internă la vehicule electrice în perioada de până în 
2030, în scenariul "Emisii nete zero până în 2050" 
(scenariul NZE).

Acest risc de tranziție este deosebit de acut 
pentru minerii de cărbune din țările emergente și 
în curs de dezvoltare. Forța de muncă din domeniul 

aprovizionării cu cărbune s-a redus cu 225 000 
de locuri de muncă între 2019 și 2022 și, conform 
politicilor actuale, se preconizează că se va contracta 
în continuare cu 1,4 milioane de locuri de muncă până 
în 2030 - cu toate acestea, majoritatea pierderilor din 
mineritul cărbunelui sunt legate de îmbunătățirile 
productivității muncii și de alte eficiențe.

Lucrătorii din sectorul petrolului și al gazelor 
naturale se confruntă cu riscuri mai puțin imediate 
legate de tranziții, însă declinul pe termen lung 
al cererii de combustibili fosili influențează deja 
tendințele în materie de muncă în acest sector. Cu 
aproximativ 150 000 de persoane mai puțin lucrează 
în domeniul aprovizionării cu petrol decât în 2019, 
unde companiile au fost reticente la reangajări, având 
în vedere tendințele în schimbare. În schimb, locurile 
de muncă în domeniul gazelor naturale au crescut 
cu 350 000 datorită creșterii puternice a GNL, ceea 
ce face ca gazele naturale să fie singurul combustibil 
fosil care a depășit nivelurile de ocupare a forței de 
muncă de dinainte de pandemie până în 2022.

Salariile mai mari din sectorul energetic au contribuit 
la atragerea de lucrători din alte industrii, dar 
disparitățile salariale dintre segmentele energetice ar 
putea împiedica transferul de competențe necesare. 
Remunerarea în sectorul energetic este de obicei mai 
mare decât pentru ocupațiile similare din economia în 
general, reflectând în principal cerințele de calificare 
mai ridicate. De exemplu, instalatorii de sisteme 
fotovoltaice solare pot câștiga cu aproximativ 15% 
mai mult decât instalatorii de acoperișuri și cu 40% 
mai mult decât instalatorii de telecomunicații, ocupații 
care necesită competențe comparabile.

În toate scenariile, creșterea numărului de locuri 
de muncă depășește scăderea până în 2030, dar 
evitarea deficitului de competențe necesită o 
atenție sporită din partea factorilor de decizie 
politică, la fel ca și maximizarea beneficiilor noilor 
locuri de muncă create. Pe baza politicilor actuale, 
până în 2030 se vor adăuga 8 milioane de locuri de 
muncă în domeniul energiei curate la nivel mondial, în 
timp ce locurile de muncă din sectorul combustibililor 
fosili vor scădea cu 2,5 milioane, ceea ce reprezintă o 
creștere netă de 5,7 milioane. Creșterea numărului de 
locuri de muncă în domeniul energiei până în 2030 
ar fi și mai mare în scenariul NZE, ajungând la 17 
milioane.

IEA continuă să își aprofundeze activitatea analitică 
care sprijină factorii de decizie politică pentru a face 
tranziția către o energie curată centrată pe oameni, 
recunoscând că lucrătorii joacă un rol esențial în 
realizarea unui viitor cu emisii reduse de carbon și că, 
în cele din urmă, tranziția trebuie să acorde prioritate 
îmbunătățirii vieții și a mijloacelor de trai pentru a 
reuși. 

https://www.iea.org/reports/world-energy-employment-2023
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În 2023, accentul a fost pus în continuare pe importanța 
eficienței energetice pentru accelerarea tranziției 
către o energie curată, reducerea costurilor energiei și 
consolidarea securității energetice. Cu toate acestea, 
se preconizează că progresele înregistrate la nivel 
mondial în ceea ce privește intensitatea energetică 
- sau reducerea intensității energetice a economiei
mondiale - vor încetini, după ce au accelerat cu
aproximativ 2 % în 2022 și au scăzut la niveluri mai
lente, de aproximativ 1,3 % în 2023. Intensitatea
energetică este definită ca fiind cantitatea de energie
primară utilizată pentru a realiza o anume producție
economică sau un anumit PIB și este principalul
indicator global pentru a urmări progresul eficienței
energetice.

Raportul “Eficiența energetică” din acest an este 
prezentat în contextul efectelor crizei energetice și 
climatice, în ceea ce se așteaptă să fie cel mai cald an 
înregistrat vreodată. În acest context, se preconizează 
că, în 2023, progresele înregistrate la nivel mondial 
în materie de eficiență energetică, măsurate în 
funcție de intensitatea energiei primare, vor fi ușor 
sub tendința pe termen lung, într-o încetinire față de 
2022. Cu toate acestea, raportul arată clar că este 

în curs de desfășurare o transformare profundă în 
ceea ce privește eficiența energetică și, în general, 
energia curată, multe guverne introducând noi 
politici și programe de economisire a energiei sau 
consolidându-le pe cele existente. Aceste politici 
conduc la o desfășurare mai rapidă a tehnologiilor 
eficiente și contribuie la o așteptată plafonare a cererii 
de combustibili fosili în anii următori.

Eficiența energetică este în prezent un subiect de 
interes major la nivel mondial în rândul factorilor 
de decizie politică, ca urmare a recunoașterii rolului 
important pe care îl are în sporirea securității 
energetice și a accesibilității prețurilor, precum și în 
accelerarea tranziției către o energie curată. Totuși, 
acest lucru se întâmplă în condițiile în care rata 
estimată de progres în 2023 a intensității energetice 
- principalul indicator utilizat pentru eficiența
energetică a economiei mondiale - va scădea din nou
sub tendințele pe termen mai lung, la 1,3 %, de la un
nivel de 2 % anul trecut (v. Fig. 1 ). Rata mai mică de
îmbunătățire a intensității energetice reflectă în mare
măsură o creștere a cererii de energie de 1,7% în 2023,
față de 1,3% în urmă cu un an.

În 2023, la nivel mondial, s-a accelerat impulsul de a 
viza o dublare a ratei de progres în materie de eficiență 
la 4%, ceea ce ar putea reduce cu o treime facturile 
energetice actuale din țările avansate și ar putea 
reprezenta 50% din reducerile de CO2 până în 2030. 
În iunie, 46 de guverne participante la cea de-a 8-a 
Conferință anuală globală privind eficiența energetică 
a IEA au aprobat "Declarația de la Versailles: Deceniul 
crucial pentru eficiența energetică", convenind să 
consolideze acțiunile în domeniul eficienței energetice 
în conformitate cu dublarea progreselor înregistrate la 
nivel mondial în ceea ce privește intensitatea energetică 
în fiecare an în acest deceniu până în 2030.

Acțiunile politice se traduc în investiții și 
implementare

Criza energetică a accelerat fără echivoc tranziția 
energetică, iar politica de eficiență energetică a devenit 
un element central al inițiativelor guvernamentale. 
De la începutul crizei energetice, la începutul anului 
2022, a avut loc o escaladare majoră a acțiunilor, țări 
care reprezintă 70% din cererea mondială de energie 
introducând sau consolidând în mod semnificativ 
pachetele de politici privind eficiența energetică. 
Investițiile anuale în eficiență energetică au crescut cu 
45 % din 2020, cu o creștere deosebit de puternică în 
vehiculele electrice și în pompele de căldură. Aproape 
una din cinci mașini vândute în prezent este un vehicul 
electric, iar creșterea vânzărilor globale de pompe de 
căldură depășește în prezent cea a cazanelor pe gaz în 
multe piețe.

Potrivit programului de Urmărire a cheltuielilor 
guvernamentale pentru energie, al IEA, începând 
din 2020, aproape 700 de miliarde de dolari au fost 
cheltuite pentru sprijinirea investițiilor în eficiență 
energetică, 70% din această sumă fiind cheltuită în 
doar cinci țări: Statele Unite, Italia, Germania, Norvegia 
și Franța. Legea privind reducerea inflației din 2022 din 
Statele Unite include 86 de miliarde USD pentru acțiuni 
în domeniul eficienței energetice, în timp ce Uniunea 
Europeană și-a consolidat Directiva privind eficiența 
energetică pentru a reduce cererea de energie.

Cu toate acestea, impactul noilor politici 
guvernamentale, al reglementărilor și al programelor 
de economisire a energiei, împreună cu un nivel fără 
precedent de investiții pentru a extinde tehnologiile 
mai eficiente, nu este întotdeauna imediat, iar 
creșterea eficienței și progresul intensității energetice 
se realizează pe parcursul unei perioade de ani. În 
plus, progresul global al intensității globale din acest 
an ascunde câștiguri mai semnificative în unele țări și 
regiuni, în timp ce în altele s-au înregistrat progrese 
mult mai mici. După o îmbunătățire a intensității 
energetice de 8 % în Uniunea Europeană în 2022, se 
așteaptă un alt an excepțional de ridicat în 2023, cu un 
progres de 5 %. Statele Unite sunt, de asemenea, pe 
cale să înregistreze o îmbunătățire de 4% în 2023.

Implementarea unor tehnologii eficiente reduce 
cererea de energie și anunță atingerea vârfului de 

consum al combustibililor fosili

În prima jumătate a anului 2023, vânzările de pompe 
de căldură au crescut cu 75%, comparativ cu aceeași 
perioadă a anului trecut, în Germania, Olanda și Suedia 
la un loc. Un vehicul electric sau o pompă de căldură 
nu numai că transferă consumul de energie către 
energia electrică, care provine din ce în ce mai mult 
din surse de energie curată, dar utilizează mult mai 
puțină energie finală decât o mașină convențională 
sau un cazan pe gaz pentru a oferi acelasi comfort. 
Consumatorii au acum opțiuni mai bune atunci când își 
renovează locuințele sau își cumpără un vehicul nou. 
Aceste alegeri încep să deschidă oportunități pentru 
noi niveluri de eficiență energetică.

La nivel mondial se înregistrează temperaturi 
record, ceea ce sporește nevoia de răcire și scade 
nevoia de încălzire.

În 2023, lumea a cunoscut, de asemenea, cel mai 
călduros an înregistrat vreodată, ceea ce amenință 
să declanșeze un cerc vicios de creștere atât a 
consumului de energie electrică, cât și a emisiilor 
de carbon. Valurile de căldură pot, de asemenea, să 
agraveze disparitățile în materie de sănătate, să reducă 
productivitatea, să crească costurile energiei electrice, 
să perturbe serviciile esențiale și să determine migrația. 
Căldura extremă exercită presiuni asupra sistemelor de 
energie electrică, necesitând investiții substanțiale în 
infrastructura rețelei și în producția de energie electrică, 
împovărând în același timp consumatorii cu costuri 
ridicate de răcire, în special pentru cei mai vulnerabili. 
În perioada mai-septembrie 2023, rețelele electrice au 
atins niveluri record de cerere maximă în multe dintre 
cele mai mari țări din lume, inclusiv China, Statele Unite, 
India, Brazilia, Canada, Thailanda, Malaezia și Columbia 
- reprezentând împreună peste 60% din cererea totală
de energie electrică la nivel mondial. În unele regiuni,
cum ar fi Orientul Mijlociu și unele părți ale Statelor
Unite, răcirea spațiilor poate reprezenta peste 70% din
cererea rezidențială de vârf în zilele călduroase.

Dublarea progreselor în materie de eficiență ar 
putea reduce facturile la energie cu o treime și ar 
reprezenta 50% din reducerile de CO2 până în 2030

Pe măsură ce se consolidează impulsul în jurul 
obiectivului global de a dubla progresele în materie de 
eficiență de la nivelul de 2% în 2022 la 4% în fiecare an 
până în 2030, eforturile internaționale, inclusiv cele din 
cadrul COP28, au un rol important în definirea viitoarelor 
căi de creștere a eficienței energetice și a cererii. Deși 
dublarea ritmului de progres al intensității energetice 
la nivel mondial reprezintă un obiectiv provocator, nu 
este un nivel de progres fără precedent. În ultimii zece 
ani, 90 % dintre țări au atins cel puțin o dată rata de 4 
%, iar jumătate au făcut acest lucru de cel puțin trei ori. 
În majoritatea sectoarelor, guvernele pot face progrese 
rapide în direcția dublării prin valorificarea celor mai 
bune practici din politicile existente și accelerarea 
implementării de tehnologiilor deja disponibile. 

Eficiența energetică

https://www.iea.org/reports/world-energy-employment-2023

Fig. 1 - Îmbunătățirea anuală a intensității energetice primare, 2001-2022 și în funcție de scenariu, 2022-2030
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The World Energy Congress is the most prestigious and influential global energy
event of our time, convening a dynamic community of over 7,000 international energy
leaders and stakeholders.
The Congress sets the stage for collaborative and constructive leadership action that
involves the entire energy ecosystem and unites countries, businesses and
communities of all shapes and sizes.
Participants share a common goal of forging new ways forward on global energy
transitions that enable billions of better lives on one healthy planet.
The compelling programme is packed with over 60 impact-focused sessions
connecting the full spectrum of the energy and energy+ sectors. Speakers and
facilitators will bring their message and challenge thinking on what is needed to
progress clean and just energy transitions, additions, and transformations in all world
regions.

22 - 25 April 2024

The World Energy 

Congress 2024

The 26th World Energy Congress is a critical turning point for clean and inclusive energy
transitions worldwide and an opportunity to spring forward in designing and delivering better

energy futures. The theme - Redesigning Energy for People and Planet - recognises this significant
moment in world energy leadership and the urgency of new, inclusive solutions to address energy,

climate and human security challenges.
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CONSILIUL MONDIAL AL ENERGIEI 
(1956-1971)

„Creșterea industrială rapidă a celor «30 de ani 
glorioși» (1950-1970), s-a adăugat presiunii asupra 
resurselor energetice și a creat noi vulnerabilități 
pentru puterile industriale occidentale. De asemenea, 
a lărgit misiunea și ambiția Conferinței Mondiale a 
Electricității” (Sursa: Wrigtt ,R., Shin, H., Trentmann 
F: ,„From World Power Conference to World Energy 
Council- 90 Years of Energy Cooperation”, 1923-2013”, 
p.14, World Energy Concil) 

In anul 1956 au fost revizuite „Obiectivele” Constituției 
CME și, odată cu analizarea resurselor potențiale 
ale fiecărei țări privind potențialul hidro, de petrol și 
cărbune, s-a pus accent pe resurse și pe totalitatea 
mijloacelor de producere a energiei sub toate 
aspectele. Între timp, obiectivele și liniile directoare 
ale CME au fost modificate și actualizate succesiv, în 
anii 1958 și 1968.

Cea de a V-a Conferință Mondială a Electricității 
s-a desfășurat la Viena între 17-23 iunie 1958, a avut
ca temă: „Resursele economice mondiale în lumina
recentelor dezvoltări  tehnice și economice” și a avut
ca logo „Utilizarea surselor primare de energie (termo,
hidro, atomice)”.

În deschiderea evenimentului, Sir Harold Hartley, 
președintele CME, a subliniat că oamenii trăiau într-
un secol marcat de un progres fără precedent în 
înțelegerea omului asupra naturii. În discursul său, el 
a spus: „Este un paradox al destinului uman faptul că 
rapiditatea progresului a fost accelerată atât de mult 
de catastrofa războiului și de amenințarea pe care 
războiul a adus-o asupra naturii umane. Dar progresul 
a venit, iar în mâinile omenirii este pusă o nouă sursă 
de energie, de noi și mari posibilități de parteneriat clar 
cu natura și cu tot ceea ce implică ea”. El a subliniat, de 
asemenea, că centralele nucleare „vor începe în curând 

înlocuiască combustibilii fosili, cărbunele, petrolul și 
gazele naturale, pentru că un lucru este cert – odată 
cu foamea mondială de energie, va fi necesară orice 
formă de energie care poate fi folosită economic."

Vorbitorii și participanții la eveniment și-au manifestat 
îngrijorarea față de epuizarea rezervelor de cărbune 
și petrol și au avansat ideea folosirii gazelor naturale 
și a energiei atomice drept  noi resurse potențiale de 
energie și o soluție pentru viitorul deficit energetic.

În cadrul dezbaterilor au fost examinate și analizate 
resursele energetice și potențialul acestora din fiecare 
țară în ceea ce privește utilizarea lor pentru energie 
electrică. În cadrul unui panel special dedicat utilizării 
surselor de energie primară pentru producerea de 
energie electrică s-au dezbătut probleme cu privire 
la impactul producerii energiei nucleare asupra 
atmosferei, iar experții de la Organizația Meteorologică 
Mondială, cărora CME le oferea consultanță din 1955, 
au raportat despre cercetările lor în domeniul surselor 
de energie regenerabilă. (https://www.worldenergy.
org/centenary/our-history).

Este important de subliniat că, încă de acum 70 
de ani, Consiliul Mondial al Energiei și Comitetele 
Membre ale acestuia aveau preocupări privind 
sursele regenerabile de energie.

În cadrul Conferinței de la Viena din 1958, Sir 
Vincent Zianni de Ferranti, lider industrial în inginerie 
electrică, electronică și aeronautică, a fost desemnat 
președintele Comitetului Executiv Internaționlal al 
CME.

În 1950, Islanda și Israel devin membre ale CME, iar 
în 1951 se afiliază Germania și Japonia, astfel încât, 
Consiliul Mondial al Energiei își lărgește componența.

A VI-a Conferință Mondială a Energiei, cu tema 
„Schimbarea modelului energetic”, a avut loc la 
Melbourne-Australia între 2-6 octombrie, 1962 și a 

Continuăm Cronica Centenarului Consiliului Mondial al Energiei și al Comitetului Național Român al CME- 
membru fondator al CME.  În felul acesta dorim să comemorăm istoria unuia dintre cele mai active și mai vechi 
organisme internaționale din lume și să reliefăm  rolul pe care acesta l-a avut la interesecția politicilor interne 
și internaţionale, precum și la schimbările culturale și sociale în tranziția de la o epocă la alta, până la noile 
concepte privind trilema energiei și umanizarea energiei.  Ca și până acum, vom prezenta, în paralel unele  dintre  
cele mai importante evenimente din activitatea celor două organizații.

CRONICA CENTENARULUI Consiliului 
Mondial al Eenergiei  și al Comitetului 
Național Român  (II)
Elena RATCU, Consilier CNR-CME
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abordat trei domenii principale: energia nucleară, 
sursele regenerabile de energie și aspecte economice 
privind energia.

În discursul său din Sesiunea de Deschidere, prim-
ministrul Australiei, R.G Menzies (1939-1941, 1949-1966) 
a evidențiat două probleme de importanță majoră 
pentru lumea acelor vremuri: presiunea enormă și 
tot mai mare a creșterii populației asupra resurselor 
energetice și distribuirea inechitabilă a beneficiilor 
vieții moderne între țările puternic dezvoltate și cele 
mai puțin dezvoltate. „Și aici ajungi, pentru că nu 
există niciun singur element atât de important pentru 
ridicarea nivelului de trai și creșterea producției, cum 
este utilizarea energiei, utilizarea diverselor surse 
de energie, plasarea energiei în spatele omului care 
lucrează într-o fabrică sau o fermă. Aceasta este o 
sarcină extraordinară și, dacă nu va fi realizată până 
la sfârșitul acestui secol, vom decoperi o imensitate 
de probleme cauzate de presiunea asupra resurselor 
limitate care ar putea duce la dezastru în lume”, a 
subliniat Menzies.(Sursa: Australian Government, 
Department of Prime Minister P.M Transcripts, 20.10, 
1962)

În anul 1965, Eric Ruttley a fost 
numit Secretar General al CME 
și a deținut această poziție timp 
de 21 de ani, până în 1986

Foto: Eric Ruttley, Secretar 
General CME între 1965-1986

Cea de a VII-a Conferință Mondială a Electricității, 
organizată la Moscova între 23-24 august 1968, cu 
tema „Sursele mondiale de energie și utilizarea lor în 
beneficiul omenirii”, a reunit 4.700 de delegați din 59 
de țări, inclusiv reprezentanți oficiali ai Guvernului din 
40 de țări și 18 organizații internaționale. 

Evenimentul a reprezentat important punct de 
referință în dialogul dintre blocurile Est-Vest în era 
Războiului Rece.

Foto: Ceremonia de deschidere a Sesiunii plenare la 
Palatul Congreselor, Moscova 1968 

În afară de noile surse de energie (solare, geotermale, 
celule de combustie), sistemele de energie electrică, 
transportul și utilizarea energiei au fost analizate și 

transformările din industria ingineriei energetice, 
progresele tehnologice, și, în special, în combustibilul 
nuclear care devenea o importantă sursă de 
energie pentru multe regiuni ale lumii. Programul 
a mai cuprins și subiecte privitoare la noi căi de 
transformare a energiei, îmbunătățirea metodelor 
de extracție, prelucrare și consum de combustibil 
solid, inclusiv combustibili de calitate scăzută; 
hidrocentrale combinate cu utilizarea multiplă 
a resurselor hidro, linii de foarte înaltă tensiune; 
transportul de combustibil pe distanțe lungi, metode 
asistate de calculator pentru optimizarea bilanțurilor 
de combustibil și energie și exploatarea sistemelor 
mari de energie electrică și eficiență energetică 
prezentate în program. Participanții la Congresul de 
la Moscova au convenit că evenimentul a reunit cel 
mai mare număr de participanți de până atunci și 
că acesta a fost organizat la cel mai înalt nivel de o 
țară cu resurse energetice uriașe și resurse științifice 
de primă clasă în energie.(Sursa: „7th World Energy 
Conference -Transactions”, vol I, Moscova 1970) 

Trebuie menționat că la Congresul CME de 
la Moscova din 1968, organizația „Conferința 
Mondială a Electricității” a fost oficial redenumită 
„Consiliul Mondial al Energiei”, cu păstrarea 
acronimului „CME”, avându-se în vedere că 
organizația își propusese să se adapteze la peisajul 
energetic în schimbare, să promoveze incluziunea și 
să se poziționeze ca un jucător cheie în abordarea 
provocărilor energetice globale prin dialog, cercetare 
și susținere a politicilor. S-a decis, totodată, ca Sesinile 
plenare ale CME (viitoarele Congrese Mondiale ale 
Energiei de mai târziu) să fie organizate la fiecare trei 
ani, nu la șase ani cum fusese până atunci. 

Conform Statutului CME privitor la alegerea 
președinților pentru o perioadă de trei ani, Lordul 
Hinton, președintele Consiliului Executiv Internațional 
al CME propune ca profesorul Pyotr S. Neporojni 
(URSS) să fie ales ca președinte al CME pentru 
următorii trei ani.

Al VIII-lea Congres al Consiliului Mondial al 
Energiei a avut loc la București, între 28 iunie-2 
iulie 1971, cu tema „Progrese în utilizarea energiei, în 
special prin utilizare complexă”

La Congresul de la București au participat 2.500 
delegați din 51 de țări. Congresul a fost deschis de 
președintele României, Nicolae Ceaușescu, care 
a subliniat importanța pe care România o acordă 
dezvoltării energeticii și cooperării internaționale în 
domeniile cercetării și dezvoltării.

De remarcat este faptul că la acest congres s-a 
identificat pentru prima dată o posibilă legătură între 
emisiile de CO2 și schimbările climatice. 

Ceremonia de Deschidere a Congresului CME de la 
Sala Palatului, București,  1971

Deși la acea vreme exista în lume o oarecare 
incertitudine energetică, participanții la Congresul de 
la București erau optimiști în ceea ce privește rezervele 
neexploatate. În raportul său „Prezentul și viitorul 
energiei mondiale”, P. S. Neporojni a subliniat că vor fi 
descoperite mai multe cantități de petrol și mai multe 
gaze naturale care vor fi utilizate în beneficiul omenirii. 

Participanții au agreat ideea că există un viitor pentru 
energia nucleară, dar, în același timp, au remarcat 
că dezvoltarea sa a fost mai lentă decât se sconta în 
anii 1960. În ciuda optimismului manifestat de țările 
dezvoltate față de energia nucleară, reprezentanții 
țărilor în curs de dezvoltare au fost mai mult preocupați 
de electrificarea rurală pe bază de combustibili 
tradiționali. (Sursa: Revista Energetica, Nr.6/1971, 
București, România),

COMITETUL NAȚIONAL ROMÂN AL 
CME (1956-1971)

Comitetul Național Român al Consiliului Mondial al 
Energiei - CNR-CME își reia activitatea, la început ca 
Grup de Lucru în cadrul Societății Generale de Gaz 
și Electricitate, apoi ca un Comitet sub autoritatea 
miniștrilor energiei din cadrul Ministerului Energiei 
Electrice și , ulterior, al RENEL/CONEL.

În 1958, atribuțiile de coordonare a Secretariatului 
Tehnic al Comitetului Național Român al CME i-au 
fost încredințate lui Călin Mihăileanu, unul dintre cei 
mai buni energeticieni din țară. Sub conducerea sa, 
Comitetul a cunoscut o dezvoltare de mare succes, 
Călin Mihăileanu fiind implicat activ în multiple 
activități ale Consiliului Mondial al Energiei, în calitate 
de membru într-o serie de Comisii și Grupuri de lucru 
ale CME: Comisia de Conservare a Energiei, Grupul 
de Lucru pentru Substituția Petrolului etc.

Din 1956 până în 1986 România, prin membrii CNR-
CME, au fost prezenți la toate Congresele WEC și 
la evenimentele asociate

În anul 1958 România participă la cea de a  5–a 
Conferință Mondială a Energiei de la Viena cu 
delegația formată din profesorii Constantin Dinculescu, 

președintele CNR-CME și Cristea Mateescu, membru 
corespondent al Academiei Române.

La a VI-a Conferință Mondială a Energiei din 20-27 
octombrie, 1962, de la Melbourne- Australia, cu tema 
„Evoluţia structurilor energetice”, delegația română 
a fost formată din Octavian Groza, directorul ISPE și 
conducătorul delegației și Călin Mihăileanu, secretarul 
CNR-CME. La lucrări au participat 1696 de delegați 
din 50 de țări. 

O relatare interesantă a participării delegației române 
la Sesiunea plenară de la Melbourne o aflăm chiar din 
relatarea lui Călin Mihăileanu: 

„Era primul Congres care se desfășura în emisfera 
sudică a globului (...) Congresul a fost organizat în 
clădirile campusului universitar. Australia făcea parte 
încă din Commonwealth-ul britanic. Țara noastră nu 
avea relații diplomatice cu Australia. Călătoria cu 
avioane Boeing 707 (Boeing-uri 747 nu erau încă în uz) 
a durat, la ducere, două zile și două nopți (...). Delegații 
români au trăit la sfârșitul congresului celebra criză 
cubaneză a rachetelor sovietice.

Astăzi, cei ce privesc la televiziune canalul „Discovery“ 
au aflat cu lux de amănunte momentele confruntării 
dintre J. F. Kennedy și Nikita S. Hrușciov, care amenința 
să degenereze într-un al treilea război mondial. În final, 
înțelepciunea a prevalat de ambele părți și sovieticii și-
au retras rachetele, iar Fidel Castro s-a ales cu unele 
avantaje pecuniare.

Cei doi delegați români, ca și australienii de la antipozi, 
de altfel, nu au prea fost conștienți de pericolul pe 
lângă care trecuseră. Au trebuit doar să aștepte, pe 
spezele companiei QUANTAS, până a fost găsită 
o cursă cu escală la Singapore și nu pe celelalte
aeroporturi din Asia de Sud Est, care erau amplasate
în țări din SEATO și nu permiteau celor doi “comuniști“
să aterizeze la escala de realimentare cu combustibil,
chiar dacă rămâneau la bordul avionului!“ (Mihăilenu,
C. „Contacte și relații internaționale ale revistei
Energetica”, nr.3,2003, p.107-108

Călin Mihăileanu primise misiunea de a organiza 
participarea, în cele mai bune condiții, a delegaţiei 
române la Melbourne. Ca atare, a pregătit redactarea 
rapoartelor delegației române la Sesiunea plenară, 
a sintetizat ideile privind luările de poziții ale 
participanților români și a avut o serie de intervenții în 
cadrul lucrărilor Sesiunii plenare.

CNR-CME a prezentat trei rapoarte, a avut trei 
intervenții susținute de Octavian Groza și patru 
intervenții susținute de Călin Mihăileanu.

De asemenea, Octavian Groza a condus, în calitate 
de președinte, lucrările subgrupei II.1, „Combustibili 
solizi-ligniți”, și a răspuns, în numele participanților 
străini la sesiunea plenară, salutului adresat de 
primarul orașului Melbourne la recepția oferită de 
acesta în timpul sesiunii.
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Foto: Octavian Groza la prezidiul Subgrupei II-1 la - 
Sesiunea Plenară a CME de la Melbourne 

Congresul CME de la Melbourne a fost considerat 
o adevărată provocare, nu numai pentru țara gazdă,
ci pentru întreaga zonă geografică, iar principalele
subiecte dezbătute au fost energia nucleară, energia
geotermală și solară, precum și evaluarea economică
a surselor alternative de energie.

A VII-a Conferință Mondială a Energiei,  20-24 
august, 1968, Moscova - URSS, cu tema „Resursele 
mondiale de energie și utilizarea lor pentru beneficiul 
întregii lumi”

La lucrări au participat 4700 de delegați din 59 de 
țări și reprezentanți guvernamentali din 40 de țări și 
din 18 organizații internaționale, înregistrându-se cel 
mai mare număr de participanți de până atunci. Au 
fost prezentate 267 de rapoarte și au avut  intervenții 
3200 de specialiști. (Sursa: Stăncescu,I.D. „Resurse 
mondiale de energie și utilizarea lor în folosul omenirii. 
A VII-a Sesiune plenară a Conferinței Mondiale a 
Energiri- Moscova, august 1968, Revista Energetica). 

Lucrările au fost deschise de Pyotr S. Neporojni, 
ministrul energiei electrice din Uniunea Sovietică care, 
în cuvântul său de salut, a evidențiat creșterea rapidă 
a producției și a consumului de resurse energetice, 
schimbarea continuă a modelului de combustibil și a 
balanței energetice, rolul surselor noi de energie și a 
resurselor nelimitate de energie nucleară, subliniind 
importanța cooperării internaționale între experții 
energeticieni.

Rapoartele tehnice analizate în cadrul Conferinței 
de la Moscova au abordat subiecte privind în 
principal centralele hidroelectrice, nucleare și 
termoelectrice, balanța energetică, sursele noi de 
energie (solară, geotermală și pile de combustie), 
sistemele electroenergetice, transportul și utilizarea 
energiei. Conform Statutului CME privitor la alegerea 
președinților pentru o perioadă de trei ani, Lordul 
Hinton, președintele Consiliului Executiv Internațional 
al CME a propus ca profesorul Pyotr S. Neporojni să 
fie ales ca președinte al CME pentru următorii trei ani 
(Sursa: 7th World Energy Conference- Transactions, 
vol I, Moscova, 1970).

Delegaţia română participantă la cea de a VII-
lea Sesiune plenară a CME de la Moscova, a 
fost reprezentată de Constantin Dinculescu, 
vicepreședintele CNR-CME și Călin Mihăileanu, care, 
între timp, devenise directorul Institutului de Cercetări 
Electroenergetice și pentru Termoficare (ICENERG), 
primul institut de cercetări departamental al sectorului 
energiei electrice din țară și care a participat activ la 
lucrări.

Sesiunea de deschidere a Conferinței ii a avut loc 
la Palatul Congreselor de la Kremlin, în prezența a 
peste 5000 de persoane. În cadrul Sesiunii, delegația 
română a prezentat programul preliminar al Sesiunii 
plenare ce urma să aibă loc în 1971 la București.

Foto: Ședința de deschidere a Sesiunii plenare la 
Palatul Congreselor, Moscova 1968  (Sursa, WEC 
Annual Report, Londra, Marea Britanie, 1968)

A VIII-a Conferință Mondială a Energiei, cu tema 
„Progrese în valorificarea energiei, în special prin 
utilizare complexă”  a fost organizată la București, 
între  28 iunie -2 iulie, 1971, s-a desfășurat la Sala 
Palatului  și a reunit  2500 de participanți din 51 de 
țări. 

La deschiderea evenimentului, președintele 
Consiliului de Stat al României, Nicolae Ceaușescu, 
a adresat cuvântul de salut și a subliniat onoarea ca 
România să găzduiască un eveniment de o asemenea 
anvergură internațională și a reliefat importanța pe 
care țara noastră o acordă dezvoltării energetice și 
cooperării internaționale în domeniul cercetării și al 
aplicațiilor practice ale energeticii 

Alocuțiunile de deschidere au fost susținute de 
Pyotr S. Neporojni - președintele CME, Eric Ruttley - 
Secretar General CME și Octavian Groza, președintele 
CNR-CME și președintele Comitetului de Organizare 
al Conferinței. (Groza, O. Al VIII-lea Congres Mondial 
al Energiri, Revista Energetica, nr.6, 1971, p.245)

Foto : Sesiunea de Deschidere a celui de al VIII-lea 
Congres CME, București, 1971

Participanții la congres au evidențiat incertitudinea 
existentă la nivel mondial privind resursele energetice, 
însă Consiliul Mondial al Energiei și-a exprimat 
încrederea în rezervele neexploatate încă (gaze 
naturale, petrol) și a subliniat în repetate rânduri că 
există un viitor pentru energia nucleară, în vreme 
ce țările în curs de dezvoltare erau preocupate mai 
mult de electrificarea rurală pe bază de combustibili 
tradiționali. 

Sir Harold Hartley, fostul președinte al CME, specialist 
în chimie și mineraologie, a amintit despre recentele 
descoperiri de gaze și petrol în Arctica care, în opinia 
sa, puteau detensiona presiunea pusă pe cererea de 
energiei

La eveniment au fost prezentate 234 de rapoarte 
(dintre care 23 din România), realizate de specialiști 
din 37 de țări și din două organizații internaționale 
(ONU și CAER), precum și un număr total de 271 
intervenții prezentate în sesiunile tehnice (Stăncescu, 
I.D., Nitu, V.I, Al VIII_lea Congres Mondial al Energiei,
Revista Energetica, nr.7, 1971, p.124-129).

Cele cinci Diviziuni tehnice ale conferinței au abordat 
subiecte privind aspecte noi referitoare la cererea 
de energie, îmbunătățirea producerii, transportului, 
transformării și utilizării complexe a energiei, etc. 
De asemenea, a fost pentru prima dată abordată 
posibilitatea ca emisiile poluante să fie în strânsă 
legătură cu schimbările climatice. 

Este de subliniat faptul că în cadrul sesiunilor tehnice 
s-a menționat și ideea unui vehicul „curat”, soluțiile
propuse fiind celule de combustie sau utilizarea
gazului natural lichefiat ca și combustibil nepoluant.

Călin Mihăileanu, care la vremea aceea era directorul 
Institutului de Cercetări Electroenergetice și pentru 
Termoficare (ICENERG) aflat în coordonarea 
Ministerului Energiei Electrice, a fost creierul și 
coordonatorul evenimentului care s-a desfășurat 
sub auspiciile Ministerului Energiei Electrice și sub 
patronajul Guvernului României. Pe lângă rolul major 
pe care l-a avut Călin Mihăileanu în organizarea 
celei de a VIII-a Conferințe Mondiale a Energiei de 
la București, el a fost și președintele Comisiei pentru 
Programul Tehnic al evenimentului și vicepreședinte 
al Diviziunii I „Cereri de energie: aspecte noi în 
dezvoltarea tehnică și economică“ din cadrul 
conferinței .

Cu ocazia celui de-al VIII-lea Congres Mondial al 
Energiei de la București, a fost organizată, pentru 
prima dată, o Masă Rotundă la nivel central dedicată 
termoficării urbane. Președintele Mesei Rotunde a fost 
P.Wyart (Franța), vicepreședinți au fost Vasile I.Nitu 
(România) și N.Fizzer (Polonia), raportori generali, Ion 
D.Stăncescu (România) și Costin Moțoiu (România),
iar secretariatul a fost asigurat de Niculae Niculescu 
și profesorul Mircea Voinea (România). În cadrul 
Mesei Rotunde, reprezentanții României au prezentat 
lucrarea „Stadiul actual și perspective de dezvoltare 
a termoficării în România“, iar în raportul Comitetului 
ad-hoc au fost prezentate realizările în domeniul 
termoficării din țara noastră și cel mai important 
sistem de transport al aburului realizat în lume până 
la acea dată: rețeaua tritubulară (2x500 mm+ 1x600 
mm) prin care se transporta abur de 16 bar, la 300o C
între CET Brazi, și rafinăriile și alte unități industriale
din zona de sud a orașului Ploiești
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Această lucrare a fost și a rămas parte integrantă a 
celui mai important sistem de termoficare urbană, 
industrială și agricolă (150 hecytare de sere) din țara 
noastră. Ea a permis preluarea tuturor consumatorilor 
de abur din zona de sud a orașului Ploiești și 
dezafectarea a 60 de cazane de abur cu durate de 
viață depășite  și cu randamente scăzute și reprezenta, 
la acea dată, cel mai lung transport de abur din lume 
- 9,5 km - (Ulterior a fost extins până la 12,5 km, prin
preluarea și a altor consumatori industriali din zonă).
(Monografia CNR-CME- 90 de ani de brand energertic
românesc, Editura AGIR, București, 2014, 40-41).

Sesiunea de Încheiere a lucrărilor Conferinței a fost 
condusă de Walker Cisler, președintele Consiliului 
Executiv Internațional, iar președintele Congresului, 
Pyotr S. Neporojni, a predat prerogativele prezidențiale 
noului președinte al Conferinței Mondiale a Energiei, 
românul Octavian Groza, ales în această funcție de 
către Consiliul Executiv Internațional.

„După cum a arătat Conferința Mondială de la București, 
tranziția către o eră a insecurității energetice era plină 
de incertitudini. Continuăm și astăzi să ne confruntăm 
cu incertitudini, deoarece consecințele războiului din 
Ucraina și a pandemiei de Covid ne plasează într-o 
lume agitată. Iată de ce convocarea liderilor energetici 

la evenimentele noastre internaționale de energie 
rămâne atât de esențială, deoarece privim spre 
Reproiectarea Energiei pentru Oameni și Planetă într-
un mod care este just și incluziv pentru toți” se arată 
în capitolul dedicat Centenarului de către Consiliului 
Mondial al Energiei” 

(https://www.worldenergy.org/centenary/our-history)

După Conferința Mondială a Energiei de la 
București, Călin Mihăileanu a fost numit Secretarul 
General al Comitetului Național Român pentru 
Conferința Mondială a Energiei (CNR-CME), 
funcție pe care a deținut-o până în anul 1984. După 
reprimirea României în structurile Consiliului 
Mondial al Energiei, în anul 1990, Călin Mihăileanu 
a fost numit vicepreședintele CNR-CME, funcție 
pe care a deținut-o până în 1994.

După acest eveniment memorabil, profesorul Ioan 
D. Stăncescu se angrenează în colaborarea cu
Organizația Națiunilor Unite - New York, părăsind
activitatea din cadrul CNR-CME.

VA URMA

Horváth este o companie independentă de consultanță în management, 
cu prezență la nivel internațional, având peste 1.300 de angajați înalt califi cați 

în birourile proprii din Europa, SUA și alte piețe globale. Fiind o companie 
de top în domeniul consultanței, axată pe transformare, managementul 

performanței și digitalizare, ghidăm companiile și organizațiile publice către 
atingerea succesului durabil și crearea de valoare pe termen lung. Clienții 

noștri, de la nivel executiv, până la nivel de specialiști, apreciază atenția 
pe care o acordăm efi cienței și efi cacității, precum și cooperarea bazată pe 

încredere. Horváth a primit nenumărate premii pentru rezultatele remarcabile 
ale proiectelor sale și pentru nivelul ridicat de satisfacție al clienților.

 +40 31 6201888
bucharest@horvath-partners.com

www.horvath-partners.ro

  There are many ways to reach a goal
 in business. We focus on the fastest
and most impactful.

Foto: Imagini de la cea de a VIII-a Conferință Mondială 
a Energiei, 1971, București, România



30 31

DIN ACTIVITATEA CNR-CME DIN ACTIVITATEA CNR-CME

ANUL XXII, NR. 231, Noiembrie - Decembrie 2023 ANUL XXII, NR. 231, Noiembrie - Decembrie 2023

Evenimentul – ca parte a Conferinței Naționale 
SIREN 2023 – a avut loc luni 11 septembrie 2023 
și a propus ca subiecte de discuție problematici 
importante ale domeniului legate de: 1) actualele 
politici guvernamentale în încercarea de a răspunde 
celor trei provocări: siguranța în alimentare, impactul 
minim asupra mediului și accesibilitatea serviciilor 
energetice, în contextul aspirațiilor pe termen lung 
ale sectorului privind neutralitatea față de climă; 
2) programele de finanțare la nivel guvernamental
în condițiile actualelor provocări economice, de
asigurare cu surse de energie, dificultăți sociale
și instabilitate geopolitică; 3) climatul financiar în
contextul dilemei social versus investiții necesare în
sector și 4) rolul investițiilor și acomodarea celor două
perspective: pe termen scurt, respective lung.

Moderatorul sesiunii a fost domnul Nicolae Havrileț, 
cunoscut expert al domeniului, cu experiență 
deosebită în reglementare și guvernanță a sectorului, 
iar vorbitorii speciali, care au deschis discuțiile pe 
temele de mai sus au fost doamna Elena Popescu, 
director general n Ministerul Energiei, respectiv, 
domnul Sorin Petre, partener PwC România.

Dna Elena Popescu a făcut o analiză a situației 
sectorului energetic românesc subliniind rolul 
Ministerului în adaptarea unui număr de 13 acte 
legislative ale noilor ținte din Clean Deal în efortul 
de a realiza decarbonarea sectorului și – împreună 
cu acesta – a întregii economii. A subliniat, de 
asemenea, și importanța mixtului corect de surse de 
energie care a permis depășirea crizei energetice din 
regiune generate de conflictul din Ucraina. Legat de 
aceste lucruri, a anunțat revizuirea PNIESC cu noile 
ținte, dar și definitivarea strategiei energetice a țării. 
PNIESC va fi gata de lansat în consultare publică în 
luna octombrie. Dorința este de a accelera investițiile 
în sursele regenerabile și în alte tehnologii cu emisii 
reduse. Un exemplu este Planul de decarbonare a 
sectorului de cărbune. E un Plan discutat intern pentru 
a fi renegociat cu Comisia Europeană, investițiile 
propuse de trecere de la cărbune la gaz și regenerabile 
fiind esențiale pentru dezvoltarea regiunii. Una 
din problemele sociale aferente Planului  rămâne 
recalificarea personalului din domeniul cărbunelui.

Un sprijin pentru investițiile în sursele regenerabile, în 
afara PNRR, vine de la introducerea schemei de ajutor 
de tip CfD și folosirea Fondului de Modernizare. Se 
preconizează investiții de 1000 MWp pentru eolian și 
1000 MWp pentru solar cu folosirea acestui mechanism. 

Tot în zona decarbonării se înscrie Strategia pentru 
Hidrogen care este în curs de elaborare. 

D. Sorin Petre – partener PwC – a atras atenția că
ajungerea la emisii net zero are implicații în întreaga
economie ceea  ce solicită investiții importante. Cu
atât mai mult, în aceste condiții, , regulile de ajutor
de stat trebuie îndeplinite. De aceea, atragerea
investițiilor private este esențială, deci trebuie ținut
seama de riscurile acestora. De aceea, e important
modul în care se gestionează fondurile, prin folosirea
mecanismelor competiționale. Dar dacă fie competiția
nu e e suficientă, fie investiția e mare, se caută să se
creeze mecanisme pentru remunerarea corectă a
investitorilor privați.

Trebuie înțelese solicitările investitorilor și faptul 
că randamentele investițiilor private sunt la nivelul 
valorii acestora, fără a se lua în considerare ajutoarele 
guvernamentale. 

Primul Panel de discuție a evenimentului a cuprins 
specialiști din domeniul financiar și a unor companii 
din domeniul energiei, dezvoltatori de proiecte 
importante. 

Dna Ramona Kurko – reprezentantă BCR – a 
subliniat disponibilitatea de finanțare din partea 
sistemului bancar a sectorului energetic și s-a referit 
la cazul BCR. BCR s-a dovedit un partener de lungă 
durată a sectorului energetic românesc fiind pionier 
în finanțarea primului ”val de regenerabile”, a susținut 
Transgaz în finanțarea pentru BRUA, Romgaz pentru 
achiziția proiectului din Marea Neagră și a participat 
și la alte proiecte energetice în domeniul investițiilor. 
Obiectivele ”verzi” sunt bine înțelese de BCR și Grupul 
ERSTE care au ca țintă circa 25% din activele lor să fie 
”curate” până în 2026. 

Se constată un ”al doilea val” de proiecte de 
regenerabile în România, dar nu s-a atins ținta 
propusă nici prin magnitudinea proiecxtelor propuse 
și nici prin realizarea lor la timp. Speranța este ca 
implementarea mecanismului CfD să dea un impuls 
pentru securizarea cash flow-ului proiectelor. BCR  
acceptă orice instrument care permite acest lucru, 
până la urmă de tip TPA. O altă preocupare a BCR 
este cea legată de proiectele legate de Marea Neagră 
și are deschidere pentru acestea.    

Dna Gabriela Orman – director Reglementare și 
Management la DEER – cel mai important operator de 
distribuție din România (aproape 4 mil consumatori în 

18 județe, cu 202 000 km nrețea). Rețelele sunt destul 
de vechi, deci există nevoia de modernizare, la care 
se adaugă presiunea prosumatorilor care la DEER 
vor ajunge la cca 30000-35000 la sfârșitul anului. 
Gestionarea funcționării lor e dificilă și transformă 
esential rețelele pasive în rețele active. De aici 
necesitatea de a prelua și rolul de operator de sistem. 

O chestiune importantă este faptul că activitatea 
este complet reglementată. De unde rezultă logic 
că politica de dezvoltare al unui asemenea operator 
trebuie să fie între aceste limite legale. Dificultăți 
apar la activitatea de racordare cu surse de finanțare 
mai greu de obținut și modificări de legislație uneori 
nepredictibile, legate de aprobarea planurilor de 
dezvoltare și a celor de investiție. Cerințele actuale 
sunt nu numai pentru rețelele propriu-zise, dar și în 
zona de digitalizare. Acum cei15% investiții în afara 
rețelelor, inclusiv pentru digitalizare, devin insuficienți, 
deci apar probleme în aplicarea planurilor de 
dezvoltare. Se încearcă un dialog continuu cu ANRE 
pentru recuperarea acestor costuri de modernizare.

O provocare rămâne atragerea fondurilor 
nerambursabile. DEER a avansat 5 proiecte  de 
smart metering și sisteme de digitalizare, respective 
12 proiecte de dezvoltare de rețele totalizând 1,8 mld 
lei de la Fondul de Modernizare, din care 1,2 mld lei 
sunt nerambursabili. La PNRR au depus proiecte 
pentru amplasări de panouri PhV pentru asigurarea 
consumului propriu al stațiilor de transformare. 

În sfârșit, DEER se confruntă cu provocări majore 
întâlnite și la alte companii din domeniu: : asigurarea 
forței de muncă pe tot lanțul investițional, începând 
de la proiectare și sfârșind cu realizarea propriu-zisă. 

D. Andrei Manea – representant OX2. Compania
gestionează parcuri de 40 000 MWp PhV în Romania.
Opinia dânsului este că diferența între CfD față de
certificate verzi ca instrumente de sprijin este că la
acestea din urmă, beneficiarii trebuie să injecteze în
rețea și apoi să primească numărul de certificate la
care au dreptul cu riscul modificării drastice a acestui
număr prin schimbsres acestei legislații. La CfD
procesul este competitional, iar schema durează 15
ani.

D. Manea a subliniat faptul că România are un cadru
legislativ bun, iar timpul de autorizare a investițiilor în
proiecte de regenerabile este acceptabil în comparație 
cu alte State Membre UE, cum ar fi Franța, Italia sau
Germania. Ca provocare rămâne partea de conectare
la rețea care e încă deficitară.

Al doilea panel al sesiunii a reunit reprezentanți ai 
unor mari companii românești, dar a făcut loc și unei 
discuții interesante privind situația sectorului energie 
din Republica Moldova. 

D. Ion Sterian – CEO Transgaz – a făcut un tur
rapid prin multiplele realizări înregistrate de această

companie esențială a sectorului energetic românesc. 
Succesele sunt complexe, iar dintre ele trebuie 
amintite: definitivarea BRUA , incluzând conexiunile 
Giurgiu-Ruse și Nădlac – Palotași, ca și  investițiile 
care au urmat acesteia,  interconexiunea cu Republica 
Moldova, Iași- Ungheni – Chișinău, ca și multe alte 
dezvoltări ale rețelei interne. 

Pe lângă acestea, trebuie menționată securizarea 
companiei din punct de vedere managerial și s-a 
realizat primul Plan de dezvoltare pe 10 ani. Efectele 
acestuia sunt mail largi, de exemplu, s-a realizat 
legarea Republicii Moldova la sistemul European 
de alimentare cu gaze. S-au început pregătiri de 
conectare la Proiectul Neptun Deep din Marea Neagră, 
planul prevede ca la sfârșitul anului 2027, gazele să 
poată fi preluate din acel zăcământ. O altă realizare 
o reprezintă faptul că s-a definitivat Contractul de
locațiune a sistemului de transport gaze din Republica
Moldova, iar dispecerizarea și operarea acestuia
se realizează de către filiala Transgaz existentă în
Moldova.

În perspectivă, un deziderat este Inmagazinarea 
gazelor naturale pentru proiectele de la CE Oltenia, 
BRUA 2 pentre gazelle din Marea Caspică, Un 
proiect important îl constituie punerea în funcțiune a 
Conectorului vertical Nord-Sud. 

Având în vedere toate aceste perspective de 
dezvoltare, ca și proiectele de trecere la gaz natural și 
înlocuirea unei capacități de 5000 MW pe cărbune și 
faptul că producția internă își continua declinul, opinia 
dlui Sterian este că In nici gazele din Marea Neagră 
nu vor fi suficiente pentru acoperirea consumului 
internă și a ajutorului pentru Republica Moldova și 
preconizează un necesar de 20 mld m la nivelul anilor 
2027-2028, adică un import de cca  4-5 mld mc. 

În sfârșit, d. Sterian consideră că este necesară o 
mai bună comunicare și colaborare  între companiile 
românești. 

D. Robert Chirică – representant Romgaz – a
subliniat importanța acestei companii prin rolul pe
care acesta îl are atât de producător, cât și de pe
poziția de dezvoltator de mari proiecte. În acest sens,
a anunțat că proiectul Iernut va deveni funcțional anul
viitor, iar în domeniul gazelor naturale în general se
preconizează proiecte de 2 mld lei 50/50% onshore
(dintre care dezvoltarea a 30 de noi sonde) și offshore.
De asemenea, numai în acest an se vor investi 1 mld
lei pentru dezvoltarea zăcămintelor deja existente.

D. Horia Țara – reprezentantul Hidroelectrica – a
prezentat rolul acestei mari companii în eforturile
tranziției sectorului energetic românesc. Sunt de
remarcat mai multe realizări recente. În primul rând
listarea Hidroelectricii pe bursăa fost considerat
evenimentul numărul 1 în Europa și al treilea în lume
însumând 1,5 mld Euro.

SIREN 2023 – Sesiunea de Discuții: 
PROGRAME INVESTIȚIONALE ÎN DOMENIUL 
ENERGIEI
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D. Țara a prezentat strategia investițională pentru
acest producător de energie electrică verde, cel mai
important din România (15,5 TWh produși în 2022,
putere instalată de 6,3 GW, chiar 105 MW pe surse
regenerabile diferite de hidro) și cu emisii GES zero. O
altă activitate în progress este cea de furnizor

Strategia de dezvoltare se bazează pe 2 piloni: 
reabilitare și modernizare, la care se adaugă rolul 
de implementare a soluțiilor din proiecte hidro 
complexe și noi achiziții. Cealaltă activitate important 
este – evident – cea de furnizare. În acest moment, 
Hidroelectrica are 16% din piață, cu 35 TWh livrați 
către consumatori. Ca element de modernizare, se 
urmărește digitalizarea, mai ales relația cu clienții

În privința optimizării portofoliului existent, se 
urmărește retehnologizarea activelor existente 
și îmbunătățirea eficienței. Injecția de investiții în 
centralele din portofoliu începe cu 100 mil lei în 2023 
și creste annual, ajungând la 558 mil/an în următorii 4 
ani reprezentând un total de 1,8 mld lei pentru lucrările 
de retehnologizare și modernizare în acest interval 
de timp. Se urmărește – de asemenea – atingerea 
unei capacități adiționale de 240 MW și extenderea 
duratei medii de viață cu peste 30 ani. Suplimentar, 
s-au identificat oportunități de dezvoltare pe 3 surse
energetice: regenerabile 2,3 GW eolian și 4,1 solar,
respectiv 0,3 GW pe hidro.

 O altă realizare a Hidroelectrica este reducerea 
emisiilor de gaze cu efect de seră prin scăderea 
consumurilor interne cu 20% și colaborarea cu 
parteneri care – la rândul lor – își reduc emisiile și prin 
aceasta, realizarea scăderii importante a amprentei 
de carbon a companiei.  

În contextul colaborării sectorului energetic românesc 
cu cel al Republicii Moldova, inclusiv în domeniul 
investițiilor în infrastructură, d. Alexandru Săndulescu 
– înalt consilier UE pentru R. Moldova – a făcut o
prezentare a obiectivelor de dezvoltare din această 
țară. Elementul esențial îl reprezintă ținta declarată 

de a ajunge membru al UE, iar – în acest sens – o 
serie de acte legislative care aproximează directivele 
europene trebuie realizate în etapa următoare. S-a dat 
exemplul noii legi a regenerabilelor aflată în discuție 
la Parlament. Pe baza ei se preconizează o țintă de 
600 MWp pe surse eoliene, respectiv 200 MWp în 
proiecte de PhV până în 2030. O problemă sensibilă 
rămâne cea a stocării asociate cu dezvoltarea 
capacității pe regenerabile în contextul necesității 
atragerii investițiilor și formării unei piețe sustenabile 
în domeniu.

Un alt document important al dezvoltării sectorului 
din această țară îl reprezintă Strategia energetică care 
- sub formă de draft – este lansată în discuție publică.

S-a subliniat – totodată – importanța colaborării cu
România pentru trecerea iernii 2022-2023 și a crizei
generate de conflictul din Ucraina, precum și utilitatea
interconexiunilor atât pe partea electrică, cât și pe cea
a gazelor naturale. În privința acestora, se preconizează 
o dublare a capacității de interconectare, mai ales în
perspectiva dezvoltărilor depozitelor din platforma
Mării Negre.

Un fenomen nou și interesant pentru Republica 
Moldova îl reprezintă apariția prosumatorilor, cu toate 
problemele aferente. 

Dezvoltarea tehnologiilor nucleare este încă în 
stadiul de discuție, se poate gândi eventual folosirea 
de reactoare de mică capacitate tip SMR, în funcție 
de experiența dovedită în România. Rămâne însă 
o percepție generală negativă a publicului față de
nuclear ca sechelă a evenimentului de la Cernobâl.

În final, d. Havrileț a tras o serie de concluzii subliniind 
calitatea discuțiilor din această sesiune de dezbateri, 
importanța discuțiilor, a scos în evidență bunele 
perspective de dezvoltare ale sectorului energetic 
românesc cu toate provocările care îi stau în față și 
a adresat mulțumiri participanților la această sesiune 
de discuții interesante. 
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Avem expertiza necesară pentru a ajuta
companiile să răspundă eficient și să
devină mai puternice în situații de criză.

Îi ajutăm pe clienții noștri din domeniul Energiei, 
Utilităților și Resurselor să facă față provocărilor, să 
își transforme afacerile și să fie mai eficienți.

Împreună dezvoltăm noi strategii, îmbunătățim 
modelele de operare și automatizăm procese, astfel 
încât să oferim cele mai bune soluții mediului de 
afaceri.

Sectiunea de Discuții 4 a abordat o problema deosebit 
de importanta in ansamblul operarii si dezvoltarii 
sistemului energetic in conditii de siguranata a 
alimentarii  consumatorilor, dar si a incadrarii in 
cerintele impuse de preocupările legate de alinierea 
obiectivelor UE în materie de energie și climă, astfel 
cum s-a propus în iulie 2021 în pachetul „Pregătiți 
pentru 55”, respectiv o reducere cu cel puțin 55 % a 
emisiilor de gaze cu efect de seră față de nivelurile 
din 1990 până în 2030 si o reducere la zero a emisiilor 
nete de gaze cu efect de seră până în 2050. In acest 
context este necesara si o analiza dacă piețele de 
electricitate au contribuit la furnizarea de energie 
curată, accesibilă și fiabilă și, prin urmare, au contribuit 
efectiv la atingerea obiectivelor de decarbonare 
stabilite de Pactul verde european, dar si cum au 
reactionat la situatia actuala de criza, accentuata de 
razboiul din Ucraina. 

Totodata trebuie avut in vedere faptul ca atat legislatia 
UE cat si cea din Romania recomanda  mai multa 
protectie si drepturi pentru consumatori astfel incat 
acestia sa ramana in centrul preocuparilor si al 
reformei. O problema deosebit de actuala  o constitue 
cresterea exponentiala a numarului de prosumatori si 
o data cu aceasta si a problelor legate de integrarea
lor atat in retea cat si in piața.  Pentru a proteja mai 
bine consumatorii de pre prețurile ridicate și volatile 
si a oferi o predictibilitate a acestora sunt necesare o 
serie de masuri cum ar fi:

• Mai multă putere in alegerea furnizorului,
printr-o mai buna informare, eliminarea oricaror
bariere si reducere a birocratiei;

• Preturi mai stabile si un contract pe termen
mai lung cu pret fix

• Dreptul unui prosumator de a partaja energia
regenerabila cu vecinii

• Prețuri de vânzare cu amănuntul reglementate
într-o criză, pe termen limitat, cu acoperirea
costurilor furnizorilor

• Mai multă protecție pentru  consumatorii
vulnerabili

• Preturi care sa stimuleze utilizarea eficienta a
energiei

Nu trebuie uitata nici îmbunătirea competitivității 
industriale prin costuri stabile cu energia, pe baza 

de contracte pe termen lung si sprijin pentru noile 
investitii in energia regenerabila.

Eficiența energetică este o prioritate strategică si in 
acest context reducerea risipei si prin urmare si a 
consumului de energie sunt din ce în ce mai importante. 
Măsurile de eficiență energetică sunt recunoscute 
nu doar ca un mijloc de a ajunge la aprovizionarea 
sustenabilă cu energie, reducerea emisiilor de gaze cu 
efectde seră, îmbunătățirea securității aprovizionării 
și reducerea costurilor la import, ci și ca mijloc de 
promovare a competitivității europene. 

Prezentarile si discutiile din cadrul SD  au pus in 
evidenta o serie de aspecte importante in pezent.

S-a remarcat (ANRE) ca actualul model de piata a
functionat corect in conditiile de criza si un model
bazat pe voluntariat nu poate avea succes. S-a
mentionat ca prosumatorul este de fapt un caz
particular al consumatorului activ, fiind cel care
produce energia din surse regenerabile; se estimeaza
ca la sfarsitul anului puterea instalata a acestora va
ajunge la 1400 MW. In present se lucreaza la un cadru
legislativ, care da dreptul prosumatorului sa actioneze
pe piata in cadrul agregatorilor si a comunitatilor
energetice a cetatenilor, care le da dreptul acestora
sa vanda si sa cumpere energia in scopul maximizarii
bunastarii lor. Sunt analizate mai multe modele de
investitie si operare, ANRE recomandand o cooperare
cu operatorul de distributie, deoarece comunitatea
poate mentine legatura cu acesta, care la randul lui
are controlul retelei si comunica cu OTS.

De asemeni trebuie mentionat si faptul ca deja exista 
licente de agregatori, dar pana in present activitatea 
acestora nu este semnificativa.

Opcom apreciaza ca mecanismul de determinare a 
preturilor in PZU ese corect si a reactionat adecvat in 
situatia de criza. O influenta de importanta in formarea 
preturilor o au mecanismele de sprijin. O provocare 
pentru Opcom o reprezinta si cooperaea cu Republica 
Moldoca si Ucraina care doresc sa adere la UE si in 
consecinta trebuie sa introduca modelele de piata din 
Uniune; in acest sens au loc deja discutii cu cele doua 
tari. 

In opinia AFEER preturile au avut o volatilitate mare 
cu variatii rapide, dar in ultima perioada s-au mai 
calmat. In ce priveste pietele forward este de remarcat 
ca introducerea si functionarea lor este legata de 
existenta unei lichiditati bune a pietei, care in acest 

SIREN 2023 – Sesiunea de discuții:  POLITICI 
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moment lipseste cu desavarsire, principalele cauze 
fiind:

• Reducerea numarului de participanti la piata,
din cauza actualului cadru de reglementare
instabil si neclar;

• Taxarea excesiva pe piata angro (la traderi),
aplicata retroactiv; taxarea producatorilor

• Implementarea mecanismului MACEE

• Multe schimbari in schema de plafonare si de
facturare

• Birocratie inutila in multe situatii

O problema majora inca din 2021 si care continua 
si in present este cea a decontarilor, care se fac cu 
mare intarziere si creaza mari dificulati in cash-flowul 
furnizorilor si in plus maresc exagerat costurile cu 
finantarea.

Opiniile altor membri ai panelului au reliefat 
necesitatea protectiei adecvate a consumatorilor 
vulnerabili, acestia fiind cei care au cu adevarat nevoie 
de protective, mai ales in cazul reliberalizarii pietei 
dupa incheierea perioadei de plafonare a preturilor la 
consumatorii finali in martie 2025; reliberalizarea va 
trebui atent coordonata de ANRE pentru a se evita 
situatia de la inceputul anului 2020.

In ce priveste mecanismele de sprijin se constata 
ca de fapt UE a cam legiferat masurile adoptate de 
statele membre si nu a avut propuneri; preturile au 
crescut mult, ponderea cheltuielilor cu energia in 
totalul cheltuielilor unei familii a crescut si au fost 
necesare masuri de sprijin, pentru a fi suportate.

Piata cu amanuntul este influentata de ce se intampla 
in piata angro, unde preturile sunt foarte volatile 
si impredictibile, fapt ce creste riscul furnizorilor si 
impiedica furnizorii sa ofere contracte cu preturi fixe 
pe perioade mai lungi; toate acestea impreuna cu 
plfonarea preturilor limiteaza drastic concurenta.

Calitatea serviciilor de furnizare si distributie a 
energiei este influentata pe de o parte de starea 
retelelor de distributie, dar si de numarul foarte mare 
de prosumatori conectati la retea si mai ales ce se 
previzioneaza in viitor, cand investitiile in energia 
curata/ regenerabila sunt sustinute puternic din 
fonduri europene. Pentru evitarea situatiei in care 
energia nu va putea fi preluata in totalitate este 
necesar sa se ia masuri pentru stocarea acesteia.

Totodata avand in vedere durata de viata destul  
de limitata a panourilor nu trebuie neglijate nici 
reglementarile privind deseurile atat cele provenite 
din epuizarea panourilor cat  si  cele din baterii.

Desigur toate actiunile si in special investitiile masive 
ce vor urma solicita o forta de munca calificata 
importanta nu numai in Romania, ci practic in intreaga 
Europa, aspect ce trebuie avut in vedere si luate 
masuri atat la nivel mediu cat si de inalta calificare.

In final membri panelului au aratat ca pentru 
2024 isi doresc ca specialistii sa aiba un cadru de 
reglementare predictibil si stabil, care sa le permita 
sa isi faca treaba si in acelasi timp sa poata oferi 
consumatorilor informatii consistente referitoare 
la costurile cu energia de care acestia au nevoie in 
constructia bugetele lor.  
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În ziua de 29 noiembrie 2023 am pierdut un coleg şi 
prieten pe care l-am apreciat cu toţii pentru dăruirea 
şi empatia sa, pentru zâmbetul cu care ne întâmpina, 
pentru implicarea în toate acţiunile din departament, 
facultate, universitate şi asociaţiile în care a fost 
implicat.

A fost un profesor cu vocaţie care s-a străduit să 
ofere studenţilor şi colaboratorilor, din şcoală şi 
din afară tot ce adunase cu meticulozitate în anii în 
care a fost student, inginer de exploatare la Centrala 
Işalniţa, proiectant la Institutul de Studii şi Proiectări 
Energetice ISPE şi apoi, începând cu anul 1990, ca 
angajat al şcolii POLITEHNICA din Bucureşti. Şi-a 
dorit mereu să înveţe, şi-a pregătit doctoratul în 
domeniul centralelor termoelectrice, a cunoscut tot 
ce era nou în domeniul său de specialitate, a menţinut 
tot timpul legătura cu colegii săi din facultate şi din 
activitatea profesională, cunoscând în amănunt 
problemele sistemului de generare a energiei din 
România, realizările şi tendinţele de dezvoltare pe 
plan internaţional şi s-a implicat în rezolvarea unor 
probleme importante ale sectorului de producere a 
energiei electrice.

Cercetarea ştiinţifică în domeniu a beneficiat de 
aportul său prin amplele studii privind instalaţiile 
cu turbine cu abur, a conducerii informatice a 
centralelor electrice, a analizei soluţiilor moderne 
pentru producerea combinată a energiei electrice şi 
a căldurii. Convins profund de importanţa cercetării 
ştiinţifice s-a străduit să atragă studenţii pentru 
găsirea unor soluţii inedite în centralele electrice. În 
acelaşi timp s-a preocupat pentru realizarea unui 

cadru organizat pentru ca toţi specialiştii energeticieni 
să participe la eforturile pentru creşterea eficienţei în 
industria energetică şi a limitării impactului asupra 
mediului ambiant. Mult timp, programul naţional de 
cercetare MENER, în care a fost sufletul colectivului, 
a reprezentat un mediu ştiinţific în care s-au întâlnit 
toţi specialiştii care s-au străduit să aducă ceva nou 
în sistemul energetic.

Aprecierea deosebită de care s-a bucurat în cadrul 
colectivului de Centrale Electrice şi Energetică 
Industrială, ulterior Departamentul de Producere 
şi Utilizare a Energiei,  a determinat ca să fie ales 
conducătorul acestui colectiv pe care l-a condus cu 
competenţă, asigurând un mediu colegial de muncă, o 
fructuoasă colaborare şi dorinţa de continuă pregătire. 
A promovat colaborările cu centre importante de 
studii din străinătate, prin lucrări realizate în comun, 
dar şi prin schimburi de experţi.

Cunoscut cu un dezvoltat spirit organizatoric şi 
perseverenţă în realizarea obiectivelor propuse au 
făcut ca alegerea sa ca decan al facultăţii, prorector 
al universităţii şi apoi rector să fie o recunoaştere 
clară a calităţilor sale de cadru didactic, om al şcolii 
şi manager.

Studenţii au apreciat cursurile predate prin claritatea 
expunerii, nivelul ridicat al cunoştinţelor transmise 
de la catedră, prin referirile la exemple concrete din 
amplul bagaj de date ale profesorului. Modul prietenos 
de lucru cu studenţii a determinat ca atât ca  profesor, 
cât şi ca decan, prorector şi rector să aibă relaţii 
apropiate şi de încredere cu aceştia şi să încerce, de 
fiecare dată, să răspundă solicitărilor acestora.

A avut multe publicaţii de specialitate şi a fost un 
participant activ la importante manifestări ştiinţifice 
din domeniu. A avut un rol important la antrenarea 
colegilor din cadrul universităţilor din ţară şi străinătate 
pentru organizarea unei conferinţe internaţionale de 
energie şi mediu CIEM, la care au fost şi sunt dezbătute 
principalele probleme ale energeticii actuale, la care 
specialiştii din ţară şi din străinătate au prezentat 
lucrările lor şi la care au participat oameni de ştiinţă 
din întreaga lume. Manifestarea a oferit cadrelor 
didactice tinere posibilitatea de a se afirma şi a 
îndeplini condiţiile necesare pentru promovare.

Am beneficiat cu toţii de prietenia, colegialitatea şi 
bunătatea sa şi va rămâne în memoria celor care l-au 
cunoscut ca o persoană veselă, mereu pregătită să 
ofere ajutor și o soluţie pentru detensionarea unor 
situaţii. 

Dumnezeu sa-l odihnească în pace!

In memoriam
Prof. dr. ing. George Darie

FOREN
se întoarce la
NEPTUN !!!

Există o tradiţie pentru Comitetul Naţional Român al Consiliului
Mondial al Energiei (CNR - CME) de a organiza bienal Forumul
Regional al Energiei - FOREN. Acest eveniment răspunde unei

nevoi reale de analiză şi dezbatere a stării sectoarelor energetice
din regiunea Europei Centrale şi de Sud-Est şi de identificare a

soluţiilor de cooperare în domeniul energetic. 

16 - 19 IUNIE 2024
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